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هفته نامه

ضربان  اقتصاد شهر

 گزارش

پیشخورشدن خبرها
با وجود آنکه طی روزهای گذشته اعلام شده بود 
حال  در  ایران  شده  بلوکه  ارزی  منابع  از  بخشی 
آزادسازی است و به تایید مقامات مسوول نیز رسیده 
بود، اما شاهد آن بودیم که نرخ دلار در بازار آزاد از 
۲۸ هزار تومان نیز عبور کرد و توانست برای ساعاتی 
در این کانال پایداری کند. این روند قیمتی، رشد 
قیمت سهام  افزایش  و  بازار سرمایه  شاخص های 
برخی گروه های این بازار را نیز در پی داشت تا در 
نهایت روزی مثبت را برای معامله گران بازار رقم بزند. 

با این حال اما نکته قابل توجه ...
۰۷

 گفت و گو

انباشت چالش ها
مشکلات اقتصاد ایران تمامی ندارد. از یك طرف 
موضوع برجام، همچنان در تیررس رایزني ها قرار 
دارد و از سوي دیگر، مساله حذف ارز 4۲00 توماني 
باعث شده تا وضعیت بازارها و سفره هاي معیشتي 
مردم ملتهب شود. تحریم هاي کمرشکن نیز هنوز 
سایه سنگین خود را از اقتصاد ایران برنداشته و 
درآمد سرانه ایرانیان به کمتر از ۲00دلار رسیده 
تحلیلگران  و  عمومي  افکار  شرایط  این  در  است. 
به دنبال یافتن پاسخي براي این پرسش کلیدي 

هستند که در این شرایط ...
۰۵

تبخیر خاک
شرایط اصفهان فوق بحرانی است و دیگر وقتی برای چانه زنی بر سر طرح های انتقال آب و اینکه کشاورز یا 
صنعت چقدر آب بگیرد نیست! این را مدیرکل زمین شناسی استان اصفهان می گوید و تاکید دارد که تمدن 
یك شهر با جمعیت ۲ و نیم میلیون نفری در حال نابودن شدن است. رضا اسلامی که اینروزها یك تنه، عَلمَ 
مقابله با فرونشست را دردست گرفته، با انتقاد از اینکه مسئولان هر ریزش و فروریزشی را ناشی از نشست و 
ترکیدگی لوله عنوان می کنند، با تاسف می گوید: خاک در حجم وسیعی از زیرزمین خالی  شده؛ انگار تمام 

خاک ها تبخیر شده اند؛

گزارش

۰2

نشانه های فرونشست حالا در گوشه گوشه اصفهان هویدا می شود؛

محسن قدیری با بیان این که در قالب طرح بهبود 
فرآیند و بهینه سازی ظرفیت پالایشگاه اصفهان 
طرح های مهمی در حال اجرا است، واحد تصفیه 
مانده  ته  از  زدایی  گوگرد  همچنین  و  گازوئیل 
برجهای خلاء )RHU( و راه اندازی واحد فرآیند 
در   )RFCC( سیال  بستر  کاتالیستی  شکست 
بندرعباس را از مهمترین آنها اعلام کرد و افزود: 
این شرکت امسال برای این طرح ها، 4۸۸ میلیون 
یورو و همچنین 3.4 هزار میلیارد تومان هزینه

 خواهد کرد.

بهره برداری از واحد تصفیه گازوئیل 
وی از بهره برداری واحد تصفیه گازوئیل در پالایشگاه 
اصفهان با تولید روزانه 100 هزار بشکه گازوئیل یورو 
5 تا شهریور ماه امسال خبر داد و گفت: با راه اندازی 
این واحد، روزانه ۲00 تن گوگرد از گازوئیل تولیدی 
پالایشگاه اصفهان حذف خواهد شد و غلظت گوگرد 
در گازوئیل تولیدی این شرکت از PPM ۸000 به 
کمتر از PPM  50 می رسد. مدیر عامل شرکت 
پالایش نفت اصفهان، سودآوری این طرح را برای 
شرکت حدود 5.9 هزار میلیارد تومان )در صورت 

تداوم نرخهای فعلی( در سال اعلام کرد و افزود: با بهره 
برداری از این طرح به ازای تصفیه هر بشکه گازوئیل 
تولیدی، 7 دلار ارزش افزوده عاید شرکت خواهد شد. 
قدیری ادامه داد: سود خالص پالایشگاه اصفهان با راه 
اندازی واحد تصفیه گازوئیل در مجموع ۲63 میلیون 

دلار خواهد بود و 
هزینه های انجام شده برای اجرای این طرح ملی پس 
از 4 سال برمی گردد. وی سودهی پارسال این شرکت 
را 13.۲ هزار میلیارد تومان اعلام کرد و گفت: با بهره 
برداری از واحد تصفیه گازوئیل پالایشگاه اصفهان 
پیش بینی میشود 30 درصد به سوددهی این شرکت 
افزوده شود و شرکت پالایش نفت اصفهان یکی از 

شرکتهای موفق بورسی شود.

پالایشگاه اصفهان، دومین پالایشگاه
 تامین کننده سوخت کشتی ها

مدیر عامل شرکت پالایش نفت اصفهان در ادامه 
ته  از  زدایی  گوگرد  طرح  اجرای  واقعی  پیشرفت 

مانده برج های خلاء )RHU( را  37 درصد اعلام 
و بر اجرای سریع این طرح مهم تأکید کرد و گفت: 
با بهره برداری این طرح، پالایشگاه اصفهان دومین 
پالایشگاهی خواهد بود که سوخت کشتی ها را 
تولید خواهد کرد و این طرح برای شرکت ۲14 

میلیون دلار سودآوری خواهد داشت.
به گفته قدیری، سرمایه گذاری های انجام شده 
برای این طرح، در مدت 5 سال بازگشت خواهد شد. 
او با بیان این که واحد فرایند شکست کاتالیستی 
ساخته  بندرعباس  در   )RFCC( سیال  بستر 
خواهد شد، گفت: با راه اندازی این واحد علاوه بر 
تولید روزانه 60 هزار بشکه بنزین یورو 5، سالیانه 

350 هزار تن پروپیلن نیز تولید خواهد شد. 
اصفهان ضریب  نفت  پالایش  مدیر عامل شرکت 
حاضر  حال  در  را  اصفهان  پالایشگاه  پیچیدگی 
یاد  اجرای طرح های  با  افزود:  و  اعلام کرد   5.۲
شده، ضریب پیچیدگی این شرکت به ۸.5 میرسد 
و پتانسیل های بنیادی سهم شپنا افزایش خواهد 
یافت. قدیری با بیان این که تمام تلاش شرکت 

سرمایه گذاری در زنجیره ارزش طی برنامه 5 ساله 
برای سودهی بیشتر است، گفت: با ساخت واحد 
RFCC و توسعه زنجیره ارزش فوق، سالانه حدود 
۲60 میلیون دلار سود خالص عاید شرکت می شود. 
وی از موافقت هیأت مدیره این شرکت برای خرید 
زمین و ایجاد تأسیسات تانکفارم در بنادر جنوب 
خبر داد و تأکید نمود: با سرمایه گذاری در این طرح، 
امکان کسب درآمد از بازرگانی فرآورده های نفتی 
و خصوصاً صادرات فرآورده های ویژه فراهم خواهد 
شد. مدیر عامل شرکت پالایش نفت اصفهان افزود: 
این شرکت، صنایع و  دیگر کارخانه های مستقر در 
محدوده شاهین شهر با اجرای ۸0 کیلومتر خط 
ریلی به ایستگاه راه آهن »ورتون« متصل خواهند 
شد و این شرکت می تواند محصولات خود را از 

طریق خطوط ریلی به سراسر کشور حمل کند. 
محصول  ریلی  این خط  احداث  با  گفت:  قدیری 
توسعه  برای  اصفهان  پالایشگاه   RHU واحد 
بندرعباس  در   RFCC واحد  به  ارزش  زنجیره 

منتقل می شود.

 ISO۱7۰5 تصویب استقرار استاندارد
 ISO1705 وی در ادامه از تصویب استقرار استاندارد
در پالایشگاه اصفهان خبر داد و افزود: با استقرار این 
استاندارد، شرکت پالایش نفت اصفهان به عنوان 
آزمایشگاه معتمد در زمینه فرآورده های نفتی و 
شود.  می  محسوب  استان  مرتبط  استانداردهای 
وی در ادامه به نامگذاری امسال به نام »سال تولید، 
دانش بنیان و اشتغال آفرین« از سوی مقام معظم 
رهبری اشاره کرد و افزود: از 36 هزار قطعه و تجهیزات 
مورد استفاده در پالایشگاه اصفهان بیش از 90 درصد 
دانش  و شرکتهای  داخلی  متخصصان  توسط  آن 
بنیان داخلی سازی شده است. مدیر عامل شرکت 
پالایش نفت اصفهان با بیان این که در حال حاضر 
بیشتر کاتالیست های این پالایشگاه و بسیاری از 
مواد شیمیایی مورد نیاز آن از طریق شرکتهای دانش 
بنیان تأمین میشود، گفت: به تازگی کاتالیست واحد 
تبدیل کاتالیستی CRU پالایشگاه اصفهان توسط 
شرکتهای دانش بنیان تعویض و راه اندازی شده که 

کاتالیست آن کیفیت بسیار بالایی دارد.

افزایش سرمایه پالایشگاه اصفهان به 19 هزار میلیارد تومان
در مجمــع عمومــی فــوق العــاده افزایــش ســرمایه شــرکت پالایــش نفــت 
ــش  ــد، افزای ــزار ش ــران برگ ــهام حاض ــد س ــا 73.۱۲ درص ــه ب ــان ک اصفه
ســرمایه ایــن شــرکت بــا 36.۲۲ درصــد از محــل ســود انباشــته و همچنیــن از محــل صدور 
ســهام جدیــد از حــدود ۱۴ هــزار میلیــارد تومــان بــه ۱9 هــزار میلیــارد تومــان بــه تصویــب 
رســید. مدیــر عامــل شــرکت پالایــش نفــت اصفهــان در ایــن مجمــع کــه ۲۴ فروردیــن 
مــاه جــاری برگــزار شــد، گفــت: پالایشــگاه اصفهــان در ســال ۱۴۰5 بــا اجــرای برنامه هــای 
ــق پتروپالایشــی کشــور خواهــد شــد. ــردی 5 ســاله، یکــی از هلدینــگ هــای موف راهب

هفته نامه نوسان
گروه  صنعت

در مجمع عمومی فوق العاده شرکت پالایش نفت اصفهان به تصویب رسید:
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در حال حاضر ظرفیت کل مخازن سدها 50.5 میلیارد مترمکعب و درصد پرشدگي سدها 51 
درصد ثبت شده است. بر اساس آخرین آمار اعلام شده میزان کل ورودي سدهاي کشور از 
ابتداي سال آبي تاکنون 19.5۸ میلیارد مترمکعب بوده که این عدد در مقایسه با سال گذشته 
معادل 5 درصد کاهش یافته است.همچنین کل خروجي سدهاي کشور از ابتداي سال آبي 
تاکنون 13.15 میلیارد مترمکعب بوده که نسبت به سال گذشته که عددي معادل 1۸.46 

میلیارد مترمکعب ثبت شده ۲9 درصد کاهش یافته است.

مصطفي فدایي فرد، مدیر سابق طرح جامع آب کشور گفت: دلیل توسعه ریزگردهاي اخیر 
در ایران، توسعه چشمه هاي تولید گرد و خاک در شمال عراق و سوریه و عربستان اعلام 
شده است که علت اصلي آن، »کم بارشي« در آن مناطق و توسعه سدسازي ها در ترکیه 
است که احتمال تکرار آن تا اواخر مرداد هم وجود خواهد داشت. فدایي فرد تصریح کرد: بر 
اساس آمارهاي رسمي، سالانه تا حدود 40 سانتیمتر فرونشست در برخي مناطق کشور و 

کلانشهرها به وقوع مي پیوندد و به  شدت در حال پیشرفت است.

فرونشست 40  سانتیمتري  در تهرانآب  سدها  به  نیمه  رسید
اقتصاد اصفهان

     گزارش

سونامی گرانی 
خوراکی ها

Is fahan

اقتصاد اصفهان در هفته ای که گذشت؛

 نوسان: طی روزهای گذشته آبگیری خط اضطراری طرح انتقال آب 
بن-بروجن با مصوبه وزارت نیرو، بحث داغ در میان مردم و مسؤولان 
استانی اصفهان بود و واکنش های فراوانی را در پی داشت. نمایندگان 
استان اصفهان در واکنش به طرح انتقال آب موسوم به بن- بروجن با 
بیان اینکه این طرح نه تنها از نظر قانونی بلکه به جهت اینکه خلاف 
مصوبات شورای عالی آب و رای صریح دادگاه بر توقف طرح است، 
مردود بوده و باید متوقف شود.ضمن اینکه بسیاری از مناطق استان 
اصفهان با کمبود آب شرب مواجه هستند. آنچه می خوانید، مهمترین 
رویدادهایی است که درهفته گذشته بر اقتصاد اصفهان گذشت؛

تشدید پدیده ریزگرد در 3ماه آینده
معاون توسعه و پیش بینی اداره کل هواشناسی استان اصفهان گفت: بهاری 
گرم و کم بارش در انتظار این استان و به ویژه سرچشمه های آبی زاینده رود 
است. نوید حاجی بابایی با بیان اینکه بسیاری از مناطق استان اصفهان در 
فروردین ماه 1401 تاکنون بارشی دریافت نکردند، اظهار داشت: بارندگی در 
استان از ابتدای بهار تا بیستم فروردین ماه خوب نبود اما در روزهای پایانی 
فروردین و در ماه اردیبهشت بهبود نسبی بارش ها را انتظار داریم. حاجی بابایی 
با اشاره به فعال شدن کانون های گردوخاک در کشورهای عراق و سوریه بر اثر 
گستردگی خشکسالی و کاهش رطوبت خاک در این مناطق، ابراز داشت: این 
شرایط سبب شده تا با کمترین وزش باد خاک از سطح زمین جدا شده و در 
هوا انتشار یابد اما اصفهان از جمله استان هایی است که در مقایسه با خوزستان، 
خرم آباد، ایلام و کرمانشاه کمتر درگیر ریزگردها با منشأ خارجی شده است. 
وی درصد احتمال وقوع و خیزش ریزگردها با منشأ خارجی را در اصفهان کم 
دانست و گفت: عمده درگیری استان با ریزگردها از منشأ کانون های داخلی 
است و با توجه به شرایط امسال نواحی شرقی بسیار مستعد است و احتمال 

خیزش گردوخاک در اصفهان در سه ماه پیش رو بسیار زیاد است.

رهاسازی آب زاینده رود برای کشاورزان 
آب زاینده رود برای آبیاری باغات کشاورزان غرب استان اصفهان رهاسازی شد. 
از شب بیست و چهارم فروردین ماه خروجی آب از سد زاینده رود افزایش یافت 
و طبق برنامه ریزی یك ونش آب از سد زاینده رود به کشاورزان غرب اختصاص 
داده خواهد شد. همچنین میزان ذخیره کنونی سد زاینده رود 36۸ میلیون 
متر مکعب است و میزان حجم آب ورودی به این سد حدود ۸۲ مترمکعب بر 
ثانیه است و رهاسازی آب برای باغات غرب به مدت 9 روز از سد زاینده رود 

ادامه خواهد یافت.
 

محدودیت بار صنایع از نیمه اردیبهشت 
سخنگوی صنعت برق استان اصفهان با بیان اینکه از نیمه دوم اردیبهشت 
امسال محدودیت بار صنایع اصفهان را انجام خواهیم داد، گفت: اگر با مدیریت 
بار کمبود برق برطرف نشد، با برنامه ریزی در بخش خانگی و تجاری خاموشی 
خواهیم داشت. سید محمدرضا نوحی ادامه داد: طی جلسات هفته گذشته با 
توانیر و وزارت نیرو با استان و شهرستان اصفهان، در سطح کشور پیش بینی 
پیك مصرف 70 هزار مگاوات خواهد بود و در حالیکه تولید برق کل کشور 
55 هزار مگاوات است، بنابراین بین 1۲ تا 15 هزار مگاوات با کمبود تولید 
برق مواجه هستیم. وی با اشاره به اینکه در پیك مصرف، استان اصفهان 
حدود  1500 مگاوات کمبود تولید برق دارد، گفت: در وهله نخست به دنبال 
مدیریت بار هستیم که این کار ابتدا در صنایع بزرگ و کوچك انجام می شود. 
نوحی افزود: به همین منظور هفته آینده جلسه ای با حضور صنایع، سازمان 
صمت، مدیریت بحران و ... خواهیم داشت تا بتوانیم کمبود برق اصفهان را 
با مدیریت بار صنایع جبران کنیم. وی اضافه کرد: اگر با مدیریت بار کمبود 
برق برطرف نشد، با برنامه ریزی در بخش خانگی و تجاری خاموشی خواهیم 
داشت. سخنگوی صنعت برق استان اصفهان تأکید کرد: آمادگی داریم تا از 
نیمه دوم اردیبهشت امسال محدودیت بار صنایع اصفهان را انجام دهیم. وی 
درباره وضعیت احداث نیروگاه های جدید، اظهار کرد: برای سال 1401 حدود 

6 هزار مگاوات نیروگاه های جدید به مدار تولید برق کشور اضافه شده است.

انتقاد تند مجری از سخنان امام  جمعه اصفهان 
یك مجری تلویزیون انتقاد تندی از سخنان اخیر امام جمعه اصفهان درباره 
برخورد با روزه خواران کرد و تاکید کرد از فردا هر انفاق ناگواری در اصفهان 
رخ دهد، مسئولش ایشانند. محمدرضا باقری، مجری تلویزیون در واکنش به 
سخنان اخیر امام جمعه اصفهان درباره برخورد با روزه خواران در توییتی 
نوشت: امام جمعه اصفهان گفته اند اگر تنهایی نمی شود، چند نفری بروید و 

بساط روزه خوران را بهم بریزید. 
متدینان و حزب اللهی های اصفهانی، اگر تنهایی نمیتوانید، چند نفری به دفتر 
امام جمعه بروید و زنگ بزنید و به این سخنان اعتراض کنید. از فردا هر انفاق 

ناگواری در اصفهان رخ دهد، مسئولش ایشانند.

خالق کلید نمادین اصفهان درگذشت
متاسفانه با خبر شدید استاد سید جواد سقایی استاد بی بدیل فلزکاری اصفهان 

در یك سانحه تصادف در گذشت.
جواد سقایی متولد 1357 از جمله جوانان نابغه اصفهان در رشته فلزکاری با 
زیرشاخه حجم سازی و مشبك کاری بود.  او در نوجوانی به مرحله استادی 
رسید. بازآفرینی قفل و حجم های فلزی دوره صفویه، کلید فولادی کعبه، 
قیچی مشبك، گوی مارپیچ و کلید طلاکوبی شده کلان شهر اصفهان که حالت 
نمادین داشت و آثار مشبکی که به حراجی لندن راه یافته بود از جمله آثار 

وی بود.
سقایی خالق اثر  ماندگار کلید نمادین شهر  نصف جهان بود، روحش شاد.

هم صدایی 
برای نجات اصفهان

هشدارهایی که به ویژه از سال گذشته از ریزش 
یك باره اصفهان داده شد که اگر برداشت ها 
همچنان  اصفهان-برخوار  دشت  آبخوان  از 
ادامه یابد، اصفهان تا 10 سال دیگر جایی برای 
سکونت نخواهد بود و فرونشست زمین منازل 
و  زیرساخت ها  تاریخی،  بناهای  مسکونی، 
تأسیسات این شهر را خواهد بلعید و اصفهانی ها 
ناچار به مهاجرت می شوند. اما چندی پیش 
جانثاری- معاون سیاسی امنیتی استانداری 
اصفهان عنوان کرد که »اگر اهمیت موضوع 
از  آن  اهمیت  قطعاً  شود  درک  جمعیت 
فرونشست زمین برای ما مهمتر است«. درست 
یك روز بعدازاین صحبت، حفره بزرگی در 
خیابان آپادانای اصفهان پدیدار شد. اگرچه این 
نخستین اتفاق امسال نبود و هشتم فروردین ماه 
نیز خیابان آمادگاه اصفهان به دلیل نشست 
زمین مسدود شد. پنجشنبه هفته گذشته هم 
نشانه هایی از نشست زمین در خیابان حکیم 

نظامی نمایان شد. 

تکذیب فرونشست زمین
فروش-مدیرکل  شیشه  منصور  اگرچه 
مدیریت بحران استانداری اصفهان با تکذیب 
فرونشست زمین، هر سه این حوادث را به 
دلیل شبکه فرسوده فاضلاب اصفهان اعلام 
کرد که » 300 کیلومتر از شبکه فاضلاب شهر 
اصفهان به دلیل قدمت50 ساله، فرسودگی و 
خوردگی مخاطرات ناشی از فرونشست زمین 
نیاز به بازسازی دارد و طی سال های اخیر 10 
کیلومتر از شبکه های مناطق مرکزی و جنوب 
شهر بازسازی شده است که نیاز است شرکت 
مهندسی آب و فاضلاب کشور اعتبارات لازم 

برای بازسازی شبکه های اولویت دار فرسوده 
را به استان اصفهان اختصاص دهد«. پیش 
تر بهرام نادی، عضو هیات علمی دانشگاه آزاد 
نجف آباد با تأکید بر اینکه آثار فرونشست زمین 
در نقاط مختلف این شهر کشیده شده است 
به "نوسان" گفته بود: امروز آثار فرونشست را 
می توان به صورت نمونه در سازه هایی از پایانه 
امیرکبیر نیز مشاهده کرد. مدل های عددی و 
نتایج قرائت دورسنجی از ماهواره ها و  ... نشان 
می دهد که فرونشست زمین در اصفهان اتفاق 
افتاده و ادامه این روند، به طورقطع اثرات مخرب 
سازه های  زیربنایی،  تأسیسات  سازه ها،  بر 
تاریخی، محیط زیست و زندگی شهروندان 
خواهد داشت. به گفته این دکتری عمران و 
ژئوتکنیك، فرونشست زمین می تواند سبب 
بروز ترک در ساختمان های مصالح بنایی، چرخش 
ساختمان های بتنی و فولادی، افزایش تنش در 
تأسیسات شهری همانند لوله های گاز و ... شود 
و اگر برخی اصرار بر ساده انگاری اثرات این پدیده 
دارند باید علاوه بر بررسی دقیق نرخ افت سالانه 
سطح آب زیرزمینی و فرونشست، اثرات مخرب آن 
بر سازه ها، تأسیسات زیر بنایی، سازه های تاریخی، 
محیط زیست را مشخص و راهکار مناسب کاهش 
و حذف این پدیده مخرب را در برنامه ریزی های 

کلان شهری در اولویت قرار دهند.
مدیرکل سازمان زمین شناسی استان اصفهان 
درباره ریزش اخیر خیابان آمادگاه و آپادانا و 
حکیم نظامی اصفهان، می گوید: معتقدم خاک 
در آب حل شده و خاک از طریق مجرای قبلی 
فاضلاب، به نوعی از بین رفته و این شرایط 
آپادانا،  خیابان  در  بزرگی  چاله های  موجب 
دیگر خیابان های  و  نظامی  آمادگاه، حکیم 

اصفهان شده است. به گفته رضا اسلامی، در 
بررسی دو اتفاق اخیر باید دید که شکست لوله به 
چه علت بوده است و باید دید که آیا تمام لوله ها 
و زیرساخت های اصفهان قدیمی است و آیا 
ریزش های متفاوت در خیابان های مختلف شهر 
همچون جی، احمدآباد و ... به این دلیل است. او 
با انتقاد بر اینکه تا چه زمانی مسئولان هر ریزش 
و فروریزشی را ناشی از نشست و ترکیدگی لوله 
عنوان می کنند، درحالیکه متأسفانه در هر یك از 
این اتفاقات حجم وسیعی زیرزمین خالی  شده و 
گویا انگار تمام خاک ها تبخیر شده است. در این 
اتفاقات، نشست لوله های آب و فاضلاب به مرور 
با حل شدن خاک در آب، موجب فرسایش 
خندقی و تونلی شده و سطح زمین پر و آسفالت 

و زیر زمین خالی می شود.
اسلامی با بیان اینکه در اتفاقات اخیر ریزش 
خیابان های اصفهان، معتقدم که نشت آب به 
تنهایی نمی تواند به علت پوسیدگی لوله های 
آب شود و یکی از اثرات فرونشست زمین آسیب 
رساندن به خطوط انتقال آب، گاز و سوخت 
است؛ به این شکل که از محل اتصال لوله ها به 
علت اختلاف تنش در دوسویه آن، کشش 
ایجاد شده و از محل اتصال نشت آب یا فاضلاب 
صورت می گیرد که نمونه بارز آن نشت لوله های 
گاز در فرونشست شهر دامنه در سال 1394 
که باعث انفجار و آتش سوزی در آن منطقه 
بود. به عقیده مدیرکل سازمان زمین شناسی 
اصفهان، آثار فرونشست انتخابی و گزینشی 
عمل نمی کند اگر این پدیده اتفاق بیفتد ممکن 
است سازه نوساز یا حتی 400 ساله را هم از بین 
ببرد. باید قبول کرد هر آنچه در دشت اصفهان- 
برخوار است دیر یا زود تحت تأثیر فرونشست 

برخی  در  دارد  امکان  و  می گیرد  قرار  زمین 
مناطق آثار فرونشست با شدت بیشتر و گاه کمتر 
باشد و ممکن است این نمادها یك ساختمان، 
فرودگاه،  گاز،  و  آب  برق،  تأسیسات خطوط 
پالایشگاه و یا پل ها و بناهای تاریخی باشد.

علت این شکستگی ها؟
او با اعتقاد بر اینکه تا زمانی که از آبخوان 
باشیم  داشته  برداشت  برخوار  اصفهان- 
شاهد  بگیرد  صورت  تغذیه ای  آنکه  بدون 
فرونشست های موضعی و به اصلاح فروریزش 
هستیم به "نوسان" می گوید: در حال حاضر ما 
65 درصد منابع آبی آبخوان را مصرف کرده ایم 
و تنها 35 درصد موجودی بانك آب این آبخوانی 
که در حال حاضر شرب جمعیت دو و نیم 
میلیون نفری شهر اصفهان بدان وابسته است، 
باقیمانده که هر چه به عمق برویم از کیفیت آن 
کاسته خواهد شد و حتی دیگر برای کشاورزی 
مناسب نخواهد بود چه برسد برای تامین آب 
شرب!. اسلامی با تاکید بر اینکه دشت اصفهان 
توضیح  است،  فرونشست  حال  در  برخوار 
می دهد آخرین نرخ سالیانه فرونشست آن در 
 GPS سال 1400 که توسط دستگاه های
دو فرکانس به دست آمده بیشینه نرخ 1۸5 
میلیمتر را در مناطق شمالی اصفهان محاسبه 

کرده است.
او تاکید می کند: آنچه طی بیست روز در مناطق 
مرکزی اصفهان خیابان های آمادگاه شرقی، 
آپادانا و نظر اتفاق افتاد، فوق سه فروریزش که 
کارشناسان آب و فاضلاب علت آن را نشت 
آب حاصل از پوسیدگی خطوط لوله فاضلاب 
عنوان کردند، اما موضوعی که جای سؤال و 
مورد مناقشه است، علت این شکستگی ها چه 
می تواند باشد. به گفته این کارشناس، یکی 
از اثرات فرونشست زمین آسیب رساندن به 
خطوط انتقال آب، فاضلاب، گاز، سوخت و  هر 
آنچه در زیر دشتی که تحت تأثیر فرونشست 
باشد، است و معتقدیم به علت اختلاف تنش 
موجود در این دشت، مناطق شمالی اصفهان 
به دلیل ضخامت زیاد آبرفت ریزدانه نشست 
بیشتری می کند و مناطق جنوبی به دلیل 
ضخامت کم آبرفت که در این مناطق عموماً 
بین 30 تا 40 متر است و عمده آن از رسوبات 
دانه درشت که معمولاً نشست در آنها بسیار 
کم است، موجب ایجاد کششی می شود و این 
خطوط از محل اتصالات خود که نقاط ضعف 
البته به دلیل  آن است گسیخته می شوند 
تغییر سطح رسوبات زیر خطوط نیز که به علت 
نشست های نامتقارن روی می دهد این خطوط 
شکسته می شوند. درهرحال علت اصلی این 

موضوع فرونشست زمین در اصفهان است. 
مطالعات کارشناسان نشان می دهد که اصفهان 
بیش از 10 سال برای تأمین آب فرصت ندارد. 
سازه های مختلفی بر روی دشت اصفهان قرار 
دارد که به طور متوالی تحت اثر فرونشست 
زمین قرار دارند و لازم است اثرات فرونشست بر 
روی آنها بررسی شود. محاسبات و تحلیل های 
نامطلوب  اثر  نشان دهنده  گرفته  صورت 
فرونشست بر ساختمان ها ازجمله بر سازه ها و 

بناهای تاریخی است.

شرایط اصفهان فوق بحرانی است و دیگر وقتی برای چانه زنی بر سر طرح های انتقال آب و اینکه 
کشاورز یا صنعت چقدر آب بگیرد نیست! این را مدیرکل زمین شناسی استان اصفهان می گوید و 
تاکید دارد که تمدن یک شهر با جمعیت ۲ و نیم میلیون نفری در حال نابودن شدن است. رضا اسلامی 
که اینروزها یک تنه، عَلَم مقابله با فرونشست را دردست گرفته، با انتقاد از اینکه مسئولان هر ریزش و فروریزشی 
را ناشی از نشست و ترکیدگی لوله عنوان می کنند، با تاسف می گوید: خاک در حجم وسیعی از زیرزمین خالی  شده؛ 

انگار تمام خاک ها تبخیر شده اند؛

هفته نامه نوسان

گروه شهری

تبخیر خاک
مطالعات کارشناسان نشان می دهد که اصفهان بیش از ۱۰ سال برای تأمین آب فرصت ندارد

مرکز  اخیر  گزارش  نوسان:   
آمار نشان می دهد که خوراکی 
ها در نیمه دوم دهه 9۰، با سه 
ای  نقطه  منظر  )از  گرانی  موج 
یعنی متوسط قیمت ها در یک 
سال  مشابه  ماه  به  نسبت  ماه 
قبل( روبه رو شده اند که نسبت 
به کالاهای غیر خوراکی تفاوت 

زیادی را نشان می دهد.
تورم  نرخ  که  شود  می  ملاحظه 
رشد  )متوسط  یعنی  ها  خوراکی 
قیمت خوراکی در یك سال نسبت 
به سال قبل( با جهش قابل توجهی 
روبه رو شده و از 39 درصد در سال 
سال  در  درصد   51٫5 به   1399

گذشته رسیده است.
 با  این حال نرخ تورم کالاهای غیر 
خوراکی روندی معکوس داشته و از 
35٫۲ درصد در سال 99 به 34٫6 

درصد کاهش یافته است. 
این داده ها نشان می دهد که قیمت 
کالاهای خوراکی در ماه های مرداد تا 
مهر سال قبل، با التهاب مواجه شده 
و به ترتیب تورم های ماهانه 4٫6، 5 

و 5 درصدی داشته است.
که  دهد  می  نشان  آمارها 
دهه 90،  دوم  نیمه  در  ها  خوراکی 
با سه موج گرانی )از منظر نقطه ای 
یعنی متوسط قیمت ها در یك ماه 
نسبت به ماه مشابه سال قبل( روبه 
کالاهای  به  نسبت  که  اند  شده  رو 
غیر خوراکی تفاوت زیادی را نشان 
می دهد. بر این اساس سه موج تورم 
)نقطه ای( در خوراکی ها مربوط به 
بازه های زمانی اواخر سال 97 و اوایل 
9۸، اواخر سال 99 و اواخر تابستان و 

اوایل پاییز 1400 است. 
قیمت این کالاها در بازه های زمانی 
یاد شده نسبت به دوره مشابه سال 
از  کمتر  ترتیب حدود ۸5،  به  قبل 
70 و نیز بیش از 60 درصد افزایش 

داشته است. 
این داده ها نشان می دهد در شرایطی 
که نرخ تورم دهك ها از دهك اول 
)کم برخوردار( تا دهم )ثروتمند( در 
سال 99 صعودی بوده، اما این روند 
در سال 1400 برعکس شده است. 
به عبارت دیگر سال گذشته برخلاف 
برخوردار  کم  های  سال 99، دهك 
تورم به مراتب بیشتری را نسبت به 
دهك های بیشتر برخوردار در سبد 

هزینه ای خود مشاهده کرده اند. 
یك علت اصلی این موضوع به جهش 
تورم خوراکی ها در سال قبل و در 
عین حال سهم بالای این کالاها در 
سبد هزینه دهك های کم درآمد بر 

می گردد.
مرکز آمار در بخش دیگر گزارش خود 
که به نظر می رسد برای نخستین بار 
سالانه  تورم  نرخ  شود،  می  منتشر 
اقلام خوراکی منتخب را با توجه به 
متوسط قیمت سالانه این کالاها در 
دو سال گذشته محاسبه کرده است. 
به  که  دهد  می  نشان  ها  داده  این 
عنوان مثال سیب زمینی بیش از 70 
درصد، برنج ایرانی درجه یك بیش از 
60 درصد، روغن مایع و مرغ بیش 
حدود  در  مرغ  تخم  درصد،   50 از 
50 درصد، برنج خارجی بیش از 40 
درصد و گوشت گوسفند حدود 30 
درصد در سال 1400 نسبت به سال 

99 گران تر شده اند.

 نوســان : مدیرکل امور اقتصادی ودارایی 
استان اصفهان گفت: پیش بینی درآمدهای 
استان اصفهان در ســال 1400 حدود 170 
هزار میلیارد ریال بود کــه وصولی 1۲ ماهه 
اســتان، ۲00 هزار میلیارد ریــال و حدود 

1۸درصد مازاد بر پیش بینی ها بوده است.
علیرضا عربها با اشــاره به نقش ذیحسابان و 
مدیران امور مالی دستگاه های اجرایی استان 
در تحقق شعار سال، خواســتار تلاش ویژه 
آنها در جذب حداکثری اعتبــارات، نظارت 

مطلــوب و رعایت قوانین و مقــررات مالی و 
محاسباتی و تلاش و اســتمرار نظارت مالی 
مطلوب شــد و اظهار کرد: اصفهــان باید به 
سمتی حرکت کند که بازتوزیع درآمدهای 
اســتان برای رشــد تولید و بهبود وضعیت 
معیشــتی و مردمی ســازی اقتصاد استان 
باشد. وی از تصویب پرداخت تسهیلات جز 1 
تا 9 بند الف تبصــره 1۸ قانون بودجه 1400 
کل کشور در اســتان اصفهان به 530 فعال 
اقتصادی متقاضی به ارزش 17 هزار و 977 

میلیارد ریال در ســال 1400 به میزان بیش از 
مبلغ مجموع مصوب و سهمیه استان خبر داد 
و گفت: در سال جاری نیز همچنان روند بررسی 
و تصویب درخواست تســهیلات ادامه دارد و 
تلاش می شود با همکاری اســتانداری و سایر 
دستگاه های اجرایی مربوطه، سهمیه تسهیلات 

بیشتری برای استان از این محل دریافت شود.
مدیرکل امــور اقتصادی و دارایی اســتان با 
اعتقاد بر اینکه ذیحسابان، امین دستگاه های 
اجرایی هستند، افزود: مهم ترین مأموریت آنها 

حفظ و حراست از اموال دولتی و مولدسازی 
و مدیریت دارایی ها است. وی گفت: در واقع 
ذیحسابان زمینه ســاز فرصت مناسب برای 
تسریع توســعه اقتصادی در راستای افزایش 

کمی و کیفی تولید در استان هستند. 
عربها گفت: پیش بینی درآمدهای اســتان 
در ســال 1400 حدود 170 هــزار میلیارد 
ریال بوده که وصولی 1۲ ماهه اســتان ۲00 
هزار میلیارد ریال و حدود 1۸درصد مازاد بر 

پیش بینی بوده است.

مدیرکل امور اقتصادی ودارایی استان اصفهان:

درآمدهای اصفهان ۱۸ درصد مازاد پیش بینی ها بود

نشانه های فرونشست حالا در گوشه گوشه اصفهان هویدا می شود؛
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شهری  عمران  معاون  نوسان:   
حال  در  گفت:  اصفهان  شهردار 
حاضر برای پروژه های عمرانی فعال 
شهر اصفهان یک هزارو ۱۰۰میلیارد 
که  شده  منعقد  قرارداد  تومان 
به  متعلق  تومان آن  میلیارد   3۰۰
مرکز همایش های بین المللی، ۲۲۰ 
رینگ  به  مربوط  تومان  میلیارد 
چهارم حفاظتی و مابقی مربوط به 
پروژه های خرد عمرانی در مناطق 

۱5 گانه شهری است.
اداره  از  نقل  به  و  نوسان  گزارش  به 
ارتباطات رسانه ای شهرداری اصفهان، 
بررسی  جلسه  در  مظفر«  »ایرج 
شهرداری  عمرانی  شاخص  پروژه های 
اصفهان که در دفتر تجهیز کارگاه مرکز 
توانمندسازی باغ فدک برگزار شد، اظهار 
رینگ  پروژه  سه  جلسه  این  در  کرد: 
چهارم حفاظتی شهر، تقاطع ورزشکار و 
مرکز جامع توانمندسازی بررسی و در 
خصوص راهکارهای رفع مشکلات در 
مسیر اجرای این پروژه ها  بحث و تبادل 
نظر شد. وی ادامه داد: ارائه راه حل برای 
تأمین منابع مالی و آزادسازی سریع تر 
رینگ چهارم ترافیکی از جمله مسائلی 
بود که در این جلسه مطرح شد، چراکه 
این پروژه  بار مالی زیادی به شهرداری 
اصفهان تحمیل می کند، بنابراین مقرر 
شد کمیته ای ویژه متشکل از شهرداری 
منطقه 15، معاونت عمران و شهرسازی 
شهرداری  مالی  مسئولان  شهرداری، 
شورای  عمرانی  کمیسیون  اعضای  و 
تا مسائل  اسلامی شهر تشکیل شود 

مالی پروژه سریعتر پیگیری شود.
 معاون عمران شهری شهردار اصفهان 
با اشاره به تقاطع ورزشکار بلوار فرزانگان 
که تنها 30 درصد از کل پروژه باقی 
مانده است، گفت: مهم ترین مساله در 
اتمام این پروژه جابه جایی تأسیسات 
شهری به ویژه شبکه فاضلاب است که 
در این جلسه تصمیم گرفته  شد، اداره 
شهرداری  همکاری  با  فاضلاب  و  آب 
اصفهان، ظرف چند ماه آینده این مسئله 
را حل کنند تا پروژه تکمیل شود. مظفر 
در خصوص مرکز جامع توانمندسازی 
باغ فدک گفت: امروز در این جلسه با 
حضور شهردار و رئیس شورای اسلامی 
شهر، مسائل مربوط به انتخاب بهره بردار 
این مرکز، نوع دیوار حفاظتی به دور این 
مرکز و تأسیسات و تجهیزات آن تعیین 
تکلیف شد و این پروژه تا اواسط خرداد 
به صورت کامل تکمیل و به بهره بردار 

تحویل داده می شود.
 وی در توضیح پروژه های عمرانی در 
دست اقدام گفت: در حال حاضر برای 
پروژه های عمرانی فعال شهر اصفهان 
قرارداد  تومان  100میلیارد  یك هزارو 
منعقد شده که 300 میلیارد تومان آن 
متعلق به سالن همایش های بین المللی، 
۲۲0 میلیارد تومان مربوط به رینگ 
به  مربوط  مابقی  و  حفاظتی  چهارم 
پروژه های خرد عمرانی در مناطق 15 

گانه شهری است.
معاون عمران شهری شهردار اصفهان 
جامع  مرکز  اتمام  کرد:  خاطرنشان 
توانمندسازی، آزادسازی و اجرای بخشی 
از رینگ چهارم حفاظتی)کیلومتر 0 تا 
9( تکمیل مرکز همایش های بین المللی، 
افتتاح چندین فرهنگسرا و ورزشگاه در 
مناطق مختلف شهرداری، اتمام تقاطع 
ورزشکار فرزانگان و آغاز تقاطع آیت الله 
غفاری از جمله پروژه های فعال در سال 

1401 است.

رئیس کمیسیون عمران شورای شهر اصفهان گفت: یکی از برنامه های شورای ششم حضور در 
مناطق پانزده گانه شهر اصفهان است تا با فعالیت کمیته نظارتی از نزدیك شاهد درخواست های 
شهروندان باشیم. رسول میرباقری اظهار کرد: شهروندان شهر اصفهان در مرحله اول می توانند 
از طریق درگاه الکترونیکی شورای اسلامی شهر مشکل و درخواست خود را ثبت کنند. وی 
صریح کرد: رخواست های شهروندان بیشــتر در حوزه های مالی، شهرسازی، تفکیك و هر 
گونه مجوزی است که از سوی مدیریت شهری اصفهان می تواند مورد رسیدگی قرار گیرد.

عضو شورای اسلامی شهر اصفهان گفت: افزایش تعداد اتوبوس های گردشگری در سطح 
شهر و در طول سال می تواند ایده خوبی برای بازدید مســافران و گردشگران در بازدید از 
آثار و اماکن تاریخی و دیدنی اصفهان باشــد. احمد شریعتی با اشــاره به اینکه مدیریت 
خوبی را در ســتاد خدمات سفر شــهر اصفهان شــاهد بودیم، اظهار کرد: اگر در شرق، 
جنوب و غرب اصفهان مجموعه ای مانند باغ فدک ایجاد شــود در تمام ورودی ها شاهد 
اسکان بی دغدغه مسافران خواهیم بود که می تواند به ارائه خدمات بهتر نیز کمك کند.

استفاده از اتوبوس  گردشگری در طول ساللزوم احصا مشکلات شهروندان

گزارش

گزارش

اجرای 1100 میلیاردتومان
پروژه های عمرانی

شهردار اصفهان تشریح کرد:

حلقه حفاظتی شهر از سمت شرق اصفهان 
غیرهمسطح  تقاطع  و  پل ها  مجموعه  از 
سردار شهید سلیمانی آغاز شده است، شمال 
اصفهان را دور می زند و به شهرهای اطراف 
همچون خمینی شهر، درچه و شهر ابریشم 
می رسد که تاکنون بخش هایی از پروژه احداث 
شده و بخش های زیادی از آن نیز همچنان در 
حال تملك و اجرا است. در حال حاضر شهر 
اصفهان دارای سه حلقه ترافیکی است که 
احداث چهارمین حلقه آن از سال ۸5 مطرح 
و سال ۸9 مصوب شد، اما چندین سال طول 
کشید تا عملیات اجرایی این رینگ به طول 
7۸.۲ کیلومتر آغاز شود؛ پروژه ای که قرار است 
علاوه بر کارایی ترافیکی، دورتادور اصفهان 
را در برگیرد و ساخت وسازها و توسعه شهر را 

خارج از این حلقه محدود کند.

مشخص شدن محدوده افقی شهر 
ایرج مظفر، معاون عمران شهری شهردار 
چهارم  حلقه  پروژه  خصوص  در  اصفهان 
ترافیکی، می گوید: مطالعات اولیه این پروژه 
از سال ۸6 آغاز شده است؛ برای رفع مسائل 
ترافیکی و مشخص شدن محدوده افقی شهر 
اصفهان پروژه حلقه حفاظتی یا رینگ چهارم 
تعریف شد و در سال ۸9 به تصویب شورای 
عالی استان رسید و از طرف استاندار وقت به 
شهرداران شهرهای در مسیر اجرای این طرح، 
ابلاغ شد. وی با بیان این که حلقه حفاظتی 
ادامه  است،  کیلومتر   7۸.۲ حدود  شهر 
می دهد: حدود 46 کیلومتر رینگ حفاظتی 
شهر از 11 منطقه شهرداری اصفهان قرار دارد، 
برخی از قسمت های این پروژه در محدوده یا 
حریم شهر اصفهان است و سایر قسمت های 

آن نیز در فرمانداری های برخوار، خمینی شهر، 
فلاورجان و شهرهای حبیب آباد، دولت آباد، 
خورزوق، درچه و ابریشم قرار دارد، مدیریت این 
پروژه بزرگ به عهده شهرداری اصفهان است و 
در این راستا مشاوری جهت تهیه نقشه های فاز 
اول و دوم مشخص شد. معاون عمران شهری 
سال های  طی  می افزاید:  اصفهان  شهردار 
گذشته در طرح هایی از جمله میدان استقلال و 
تقاطع شهدای اشکاوند که اجرای آن در تداخل 
و تقاطع با رینگ حفاظتی بود، بخش هایی از 
پروژه حلقه حفاظتی اجرا شده است، همچنین 
دوربرگردان شهید بالایی و تقاطع رضوان از 
جمله پروژه هایی بود که از ۸9 تا سال 96 اجرا 
شد؛ شهرداری از سال 97 تصمیم گرفت پروژه 
حلقه حفاظتی را در اولویت قرار دهد، در این 
راستا از سال 97 با ساخت پل های آفتاب در 
بزرگراه شهید اردستانی و ادامه بلوار فرزانگان در 
دولت آباد به طور رسمی پروژه حلقه حفاظتی 

در اولویت قرار گرفت.

تقسیم طرح حلقه حفاظتی به 5 اولویت
اصفهان  شهرداری  می کند:  تصریح  وی 
طی جلساتی با استانداری و فرمانداری های 
شهرستان ها در صدد بود بتواند بودجه دولتی 
را برای پروژه حلقه حفاظتی که پس از قطار 
شهری یکی از بزرگ ترین پروژه های عمرانی 
کند،  تصویب  است،  اصفهان  شهر  بزرگ 
همچنین برای رفع مشکلات مناطق 14 و 10 
در شمال و شمال شرقی شهر، پیشنهاد شد 
که ادامه بلوار فرزانگان به طول شش کیلومتر 
احداث شود تا تردد خودروهای سنگین از بلوار 
بعثت حذف شود، این اقدام انجام و مقرر شد 
رینگ حفاظتی که در منطقه 14 حدود یك 

کیلومتر بود، اجرا شود. مظفر با بیان این که 
اجرای حلقه حفاظتی از کیلومتر صفر تا 9 در 
اولویت قرار گرفت، می گوید: کیلومتر صفر این 
پروژه از محل مجموعه پل ها و تقاطع چهار 
سطحی سردار شهید سلیمانی است و در 
ادامه نیز جاده خاتون آباد و اتصال آن به ادامه 
بلوار فرزانگان در دستور کار قرار داشت که از 
این 9 کیلومتر مسیر، حدفاصل کیلومتر چهار 
تا 9 حلقه حفاظتی در مراحل نهایی تکمیل 
است و از کیلومتر دو و نیم تا چهارم پروژه 
حلقه حفاظتی نیز حدود 40 درصد پیشرفت 
فیزیکی داشته است، همچنین از کیلومتر 
600 تا دو و نیم پروژه نیز با پیش بینی اعتبار 
لازم در سال آینده، انجام خواهد شد. وی در 
ترافیکی  حلقه  اولویت بندی های  خصوص 
چهارم، تاکید می کند: طرح حلقه حفاظتی به 
پنج اولویت تقسیم شده است که اولویت اول 
از کیلومتر صفر تا 9 و اولویت دوم از کیلومتر 
45 تا محل تقاطع حلقه حفاظتی با اتوبان 
ذوب آهن در شرق زندان دستگرد است؛ اگر به 
سمت جنوب و جنوب غربی حرکت کنیم، در 
منطقه 13 و شهر ابریشم و حدود 10 کیلومتر 
نیز در اراضی ارتش و از جنوب سپاهان شهر که 
به بزرگراه شهید دستجردی متصل می شود، 
در اولویت دوم اجرایی طرح حلقه حفاظتی 
قرار دارد، البته برای تحقق آن به همراهی 
ارتش و سپاه در این قسمت نیاز داریم. معاون 
عمران شهری شهردار اصفهان با بیان اینکه در 
اولویت دوم رینگ حفاظتی از کیلومتر 45 تا 
63 به کمربندی شهر متصل می شود و ادامه 
آن نیز به کیلومتر صفر در کنار تقاطع شهید 
سردار سلیمانی می رسد و حدود 60 درصد 
از کارایی رینگ را تکمیل می کند، خاطرنشان 

پروژه حلقه حفاظتی  اولویت سوم  می کند: 
شهر در شهرستان های خمینی شهر و درچه 
و از کیلومتر ۲9 تا 45 در این اولویت قرار دارد 
و جلسات اولویت سوم همزمان با اولویت دوم 
برگزار می شود تا بتوان با کمك ردیف های دولتی 
و با شهرستان ها مدیریت و پیش برد این قسمت 
از پروژه انجام شود. وی با اشاره به اولویت چهارم 
از کیلومتر  اضافه می کند:  رینگ حفاظتی، 
63 در مجاورت سیتی سنتر تا تقاطع سردار 
شهید سلیمانی به طول حدود 1۸ کیلومتر 
در اولویت چهارم پروژه قرار دارد که این مسیر 
نیاز به آزادسازی ندارد و تنها باید تعریض شود.

تامین هزینه ها
پروژه  پنجم  اولویت  می کند:  اظهار  مظفر 
حلقه حفاظتی از کیلومتر 9 تا ۲9 در اراضی 
دولت آباد  و  شهرهای حبیب آباد، خورزوق 
و منطقه 1۲ است که حدود ۲0 کیلومتر 
خواهد بود و جلساتی نیز در این راستا برگزار 
شده است تا با همراه کردن شهرستان های 
ذی ربط و نمایندگان مردم در مجلس شورای 
اسلامی بتوان بودجه دولتی برای اجرای آن 
تصویب کرد. وی با بیان اینکه در نظر داریم تا 
پروژه حلقه حفاظتی از سال 1400 تا 1405 به 
طور کامل اجرایی شود، می افزاید: برای تأمین 
هزینه های آزادسازی و اجرای پروژه، تاکنون 
حدود 15 هزار میلیارد تومان اعتبار برآورد 
شده است که امیدواریم با پتانسیل های حلقه 
حفاظتی و توافقاتی که قرار است نمایندگان 
مجلس شورای اسلامی برای انجام آن کمك 
کنند تا بتوان از این پتانسیل ها استفاده کرد، 
بخشی از هزینه های طرح حلقه حفاظتی را 
از این منابع تأمین کرد. معاون عمران شهری 
شهردار اصفهان در خصوص مهم ترین مزیت 
افتتاح و بهره برداری از حلقه حفاظتی برای 
شهر اصفهان، می گوید: یکی از مهم ترین 
مزیت های این پروژه موضوع کاهش ترافیك 
و حذف ورود کامیون های سنگین به شهر 
است و علاوه بر آن دسترسی شهرها به یکدیگر 
راحت تر خواهد شد و ترافیك خودروهای 
عبوری نیز وارد شهر نمی شود، بزرگ ترین 
نیز  اقتصادی طرح حلقه حفاظتی  صرفه 
زمانی مشخص می شود که رانندگان سوخت 
آن  دنبال  به  و  می کنند  مصرف  کمتری 
آلایندگی ها و آلودگی هوا نیز کاهش خواهد 
یافت. وی خاطرنشان می کند: بر اساس آنالیز 
اقتصادی که انجام شده است، با گذشت حدود 
هشت سال، پروژه حلقه حفاظتی هزینه های 
انجام شده را بازمی گرداند و حتی سوددهی نیز 
خواهد داشت، در این اقدام و تمام برنامه هایی 
که برای شهر در نظر داریم قطعاً به کمك و 
همراهی شهروندان نیاز داریم. مظفر با تاکید 
کارایی  علاوه بر  حفاظتی  رینگ  اینکه  بر 
ترافیکی دور تا دور شهر را در بر می گیرد تا 
ساخت وسازها و توسعه شهر خارج از این حلقه 
را محدود کند، تصریح می کند: حدود 50 
کیلومتر از این رینگ در محدوده شهر اصفهان 
و سایر قسمت های آن در محدوده شهرهای 
دولت آباد، خورزوق، خمینی شهر، درچه و 

شهر ابریشم قرار دارد.

دور تا دور شهر

citizen

 نوسان:شهردار اصفهان گفت: احداث خط دو قطار شهری، 
اتمام رینگ چهارم حفاظتی و مرکز همایش های بین المللی در 

اولویت فعالیت های شهرداری اصفهان قرار دارد.
»علی قاسم زاده« در جلسه بررسی پروژه های شاخص عمرانی شهرداری 
شد،  برگزار  فدک  باغ  توانمندسازی  مرکز  کارگاه  تجهیز  دفتر  در  که 
اظهار کرد: همفکری و تبادل نظر بخش های مختلف شهرداری با مدیران 

پروژه های عمرانی، اجرای طرح های نیمه تمام را تسریع می بخشد.
وی با اشاره به احداث رینگ چهارم حفاظتی افزود: نقطه آغاز این پروژه 
بزرگ در منطقه 15 شهرداری در محله خاتون آباد است که در این جلسه 
مقرر شد تدابیری برای تسریع در آزادسازی این محور اندیشیده شود تا 

پروژه هر چه زودتر تکمیل شود و در اختیار مردم قرار گیرد. 
شهردار اصفهان به پروژه تقاطع شهدای ورزشکار فرزانگان اشاره کرد و 
گفت: مهم ترین مشکل پیش روی اتمام و پیشرفت این پروژه، مباحث 
مربوط به جابه جایی تأسیسات زیرساختی همچون خطوط گاز، برق، 

آب و فاضلاب است.
وی ادامه داد: در این جلسه مقرر شد با سازمان آب و فاضلاب تعامل 
برقرار شود تا حداکثر ظرف چهار ماه، خطوط فاضلاب جابه جا شود و 

این پروژه به اتمام برسد.
فدک  باغ  توانمندسازی  جامع  مرکز  احداث  به  اشاره  با  قاسم زاده 
خاطرنشان کرد: احداث این پروژه در مراحل پایانی قرار دارد، در این 
راستا در خصوص تعیین بهره بردار این مرکز، نحوه دیوارکشی حفاظتی 
به دور این مرکز، اجرای ساختمان اداری و اصلاح دقیق محوطه، بحث و 

تبادل نظر انجام گرفته و در نهایت، تعیین تکلیف شد. 
وی در توضیح مهم ترین پروژه های شاخص عمرانی که شهرداری اصفهان 
اهتمام ویژه ای برای تکمیل و اتمام آن ها دارد، تصریح کرد: احداث خط 
همایش های  مرکز  و  حفاظتی  چهارم  رینگ  اتمام  شهری،  قطار  دو 
بین المللی در اولویت فعالیت های شهرداری اصفهان قرار دارد و در این 

راستا، پیگیری های خاصی در این زمینه خواهیم داشت. 
شهردار اصفهان تاکید کرد: البته این بدان معنی نیست که نسبت به 
دیگر پروژه های عمرانی بی تفاوت باشیم، قطعاً در سال 1401 از سوی 
که  شد  خواهد  آغاز  جدیدی  عمرانی  پروژه های  اصفهان  شهرداری 

فضاهای جدیدی را به شهر تقدیم می کند.

3 اولویت عمرانی 
شهرداری اصفهان

یکـی از ابرپروژه هـای زیرسـاختی شـهر اصفهـان کـه قـرار اسـت در کاهش بـار ترافیکـی و آلودگی 
هوای شـهر اصفهان تأثیرگذار باشـد، احـداث حلقه حفاظتی یـا رینگ چهارم ترافیکی شـهر اصفهان 
اسـت کـه مجموعـه ای از پل هـای تقاطع های غیرهمسـطح را شـامل می شـود. پروژه حلقـه حفاظتـی اصفهان یکی 
از پروژه هـای کلیـدی و مهـم در راسـتای تسـهیل در تـردد شـهروندان و خودروهاسـت و باعث کاهـش آلودگی هوا، 
صرفه جویـی در مصـرف سـوخت و زمان، تسـهیل عبور و مرور وسـایل نقلیه، ممنوعیـت تردد کامیون به داخل شـهر 

و جلوگیری از گسـترش افقی شـهر می شـود.

هفته نامه نوسان
گروه  شهری

هزینه های آزادسازی و اجرای پروژه حلقه حفاظتی اصفهان، حدود ۱5 هزار میلیارد تومان برآورد می شود

 نوسان : مدیر منطقه 15 شهرداری اصفهان 
گفت: مساحت کل آزادسازی در محدوده فاز 
یك رینگ چهارم حدود 150 هزار مترمربع 
و هزینه اجــرای این فــاز در مجموع 16۸ 
میلیارد تومان بوده اســت که 100 میلیارد 
تومان صرف عملیات عمرانی و مابقی صرف 

آزادسازی شده است.
»هوشنگ نظری پور« اظهار کرد: حدود هفت 
کیلومتر از ابر پــروژه رینگ چهارم به عنوان 
یکی از پروژه های شاخص شهرداری اصفهان 

در منطقه 15 قــرار دارد و علاوه بر کندروی 
ضلع شرقی که به بهره برداری رسیده است، 
در حال حاضر عملیات اجرایی فــاز اول آن 
به طول ۲.7 کیلومتر رو به پایان اســت. وی 
افــزود: محدوده فــاز اول رینگ چهــارم از 
تقاطع غیر همسطح قهجاورستان تا روستای 
بهاران دارای دو کندرو و دو تندرو به صورت 
مجموع به عرض متوســط 66 متر است که 
به طور کامل آزادسازی شده است و بیش از 
9۸ درصد پیشرفت عمرانی داشته است و تا 

چند روز آینده به بهره برداری خواهد رسید.
مدیر منطقه 15 شهرداری اصفهان با اشاره 
به آزادسازی محدوده فاز یك رینگ چهارم 
در نیمه نخست ســال 1400، خاطرنشان 
کرد: مساحت کل آزادسازی در این محدوده 
حدود 150 هزار مترمربع بوده و هزینه اجرای 
فاز اول آن در مجموع 16۸ میلیارد تومان بوده 
است که یك صد میلیارد تومان صرف عملیات 
عمرانی و مابقی بابت آزادسازی هزینه شده 
اســت؛ همچنین در محدوده فاز یك رینگ 

چهــارم 3۲ هزار تن آســفالت ریزی شــد.
وی در خصوص ویژگی های محــدوده فاز 
یك رینگ چهارم شهر اصفهان تصریح کرد: 
با بهره برداری از این فاز اتصال بزرگراه شهید 
چمران و شهید اردســتانی از سمت شمال 
شــهر به رینگ چهارم به خیابــان آیت الله 
خاتون آبادی، کمربندی شرق و بزرگراه امام 
رضا)ع( )جاده نائین( برقرار می شود که باعث 
سهولت ارتباط شمال شهر به شرق و جنوب 

اصفهان خواهد شد.

مدیر منطقه ۱5 شهرداری اصفهان خبر داد:

اجرای فاز یک رینگ چهارم با اعتبار ۱۶۸میلیارد تومان

از حلقه حفاظتی اصفهان چه می دانید؟؛

تدابیر شهرداری برای کاهش »ترافیک سنگین«؛

این  سنگین  ترافیک  به  اشاره  با  اصفهان  نوسان:شهردار   
شناسایی  با  کردیم  سعی  گفت:  اصفهان،  شهر  روزهای 
مسیرهای پرتراکم، تعدادی اتوبوس به خطوط مورد نظر اضافه 
کنیم تا حمل ونقل دانش آموزان و سایر شهروندان آسان تر و 

نقاط مکث مبدا و مقصد صفر شود.
علی قاسم زاده اظهار کرد: این روزها با پدیده ای به نام »ترافیك سنگین« 
به ویژه در دو نوبت صبح و بعدازظهر که متأثر از بازگشایی است مدارس 
روبه رو هستیم، زیرا هنوز وضعیت سرویس های دانش آموزی بسیاری از 

مدارس به دلیل تعطیلی دوساله بر اثر شیوع کرونا نامشخص است. 
دانش آموزی  به سرویس های  مربوط  امیدواری کرد: مشکل  اظهار  وی 
شرکت های  و  مدارس  مدیران  آموزش وپرورش،  مسئولان  همت  به 

حمل ونقل دانش آموزی به زودی برطرف شود. 
سوی  از  گلایه هایی  اخیر  روزهای  در  اینکه  بیان  با  اصفهان  شهردار 
ایستگاه ها و  به  اتوبوس ها  تأخیر در زمان رسیدن  بر  شهروندان مبنی 
اتوبوس ها  تأخیر  دلیل  افزود:  داشتیم،  مسافران  انتظار  مدت  افزایش 
معطل ماندن آن ها در پیك ترافیك سطح شهر است که باعث افزایش 

زمان انتظار مسافران شده است. 
مردم  با کمك  تا  است  اندیشیده شده  تدابیری  اینکه  بر  تاکید  با  وی 
تلاش  در  کرد:  خاطرنشان  کنیم،  برطرف  را  سنگین  ترافیك  مشکل 
ممکن  زمان  حداقل  به  را  اتوبوس ها  فعالیت  زمانی  سرفاصله  هستیم 
کاهش دهیم، البته شهرداری با تمام بضاعت خود در خدمت شهر است.

قاسم زاده ادامه داد: سعی کردیم با شناسایی مسیرهای پرتراکم، تعدادی 
اتوبوس به خطوط مورد نظر اضافه کنیم تا حمل ونقل دانش آموزان و 
سایر شهروندان آسان تر و نقاط مکث مبدا و مقصد صفر شود تا در زمان 

تراکم ترددها نیز ترافیك دائم در حال حرکت باشد. 
حمل ونقل  مسئولیت  خانواده  هر  حاضر  حال  در  اینکه  بیان  با  وی 
دانش آموز خود به مدرسه را دارد، گفت: تردد حجم زیاد خودروها در 
یك بازه زمانی در سطح شهر باعث افزایش مشکلات ترافیکی شده است؛ 

لذا کمی صبوری نیاز است تا این مشکل حل شود.
 شهردار اصفهان اظهار کرد: امروز بارش های بهاری شهر را باطراوت کرده 
است، اما همین موضوع می تواند باعث اختلال و کندی رفت وآمدها شود، 
از این رو شهروندان باید با درایت، تدبیر و صبوری کمك کنند تا از این 

مشکل تا چند هفته آینده به خوبی عبور کنیم.

با تمام بضاعت
 در خدمت شهر هستیم
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بانك مرکزي، در بخشنامه اي افزایش سقف و دوره بازپرداخت تسهیلات قرض الحسنه را به بانك هاي 
قرض الحسنه مهر ایران و رسالت ابلاغ کرد. بر این اساس سقف تسهیلات قرض الحسنه اعطایي به 
اشخاص حقیقي به مبلغ ۲00 میلیون تومان و دوره بازپرداخت حداکثر 60 ماهه افزایش مي یابد. 
همچنین سقف تسهیلات اشتغال زایي براي کسب وکارهاي خرد و کوچك، اعطایي به اشخاص 
حقوقي، به مبلغ 500 میلیون تومان و دوره بازپرداخت حداکثر ۸4 ماهه افزایش خواهد یافت. پیش 
از این، سقف تسهیلات قرض الحسنه ضروري و اشتغالزایي 50 و 100 میلیون تومان بوده است.

افزايش سقف و دوره بازپرداخت وام قرض الحسنه
رضا نوراني، رییس اتحادیه ملي محصولات کشاورزي گفت: از تاریخ 1 فروردین 1401 
گمرگات بخشنامه اي را اجرا مي کنند که بنابر آن  از صادرکنندگان نیم درصد از ارزش 
کالاهاي صادراتي به عنوان مالیات آب مجازي دریافت مي شود. وي با اشاره به کمبود بیش 
از 6 هزار کانتینر یخچالي در کشور، گفت: نبود کانتینرهاي یخچالي صادرات محصولات 
فسادپذیر در کشور با چالش  هاي جدي مواجه کرده است بعد از اینکه گمرکات مانع تردد و 
بار زدن کانتینرهاي یخچالي بدون سند شد کرایه حمل بار حدود 40 درصد افزایش پیدا کرد. 

آغاز اخذ مالیات آب مجازی  از صادرکنندگان

زمان تاريک 
شاخص های اقتصادی

اقتصاد ایران در هفته ای که گذشت؛

 نوسان:بخشــنامه وضع عوارض صادراتي بر محصولات معدني 
واکنش منفي بازار سرمایه را در پي داشــت به گونه اي که همه 
شــاخص هاي این بازار پس از روند صعودي که از ابتداي ســال 
جاري داشتند، روز سه شــنبه ۲۱ فروردین ماه ریزش سنگیني 
را تجربه کردند. شــاخص بورس تحت تاثیر بخشــنامه وزارت 
صنعت درخصوص دریافــت عوارض صادراتــي از فولادي ها با 
افت 33 هزار واحدي روبه رو شــد. در جریان داد و ستدهاي این 
روز بیش از ۱۰ میلیارد و ۱۴۲میلیون ســهم و حق تقدم به  ارزشي 
بالغ بر ۴ هزار و 89۴میلیارد تومان در بیــش از ۴83هزار نوبت 
مورد دادوســتد قرار گرفت و شــاخص بورس با افت 33هزار و 
5۲۲واحدي در ارتفــاع یک میلیون و ۴۴5هــزار و 97۰واحد 
قرار گرفت. آنچه مــی خوانید برخی از برجســته ترین نکاتی 
اســت که در هفته قبل اقتصاد ایران را به خــود معطوف کرد؛

زمان حذف ارز ۴۲۰۰ توماني مشخص نیست
»مسعود میرکاظمي« رییس سازمان برنامه و بودجه، در پاسخ به سوالي 
مبني بر اینکه دولت از چه زماني اقدام به حذف ارز 4۲00 توماني خواهد 
کرد، گفت: براساس قانون بودجه سال 1401، اختیار حذف یا عدم حذف ارز 
ترجیحي برعهده دولت قرار داده شده است و از سوي دیگر حجم ارز 4۲00 
توماني در کشور به میزاني نیست که بتوان تا پایان سال از آن استفاده کرد. 
بنابراین هر زمان شرایط و فضاي اقتصادي کشور مساعد باشد، مي توان به 
تدریج این موضوع را عملیاتي کرد و در حال حاضر براي حذف ارز ترجیحي 
زمان و تاریخ مشخصي را نمي توان تعیین کرد. رییس سازمان برنامه و بودجه 
در پاسخ به سوال دیگري مبني بر اینکه چرا با توجه به اینکه هنوز ارز 
ترجیحي حذف نشده است، شاهد افزایش قیمت کالاها به ویژه در مورد 
گوشت قرمز و مرغ در کشور هستیم، اظهار کرد: قیمت ها روي نرخ گوشت 
قرمز و مرغ تغییري نکرده است؛ برخي هزینه ها و قیمت تمام شده مواد غذایي 
به نرخ مواد اولیه بستگي ندارد و عوامل دیگري نیز در این میان موثر هستند 
و براي این تاثیرات باید یارانه پرداخت شود یا اجازه داد قیمت ها اصلاح شود.

دولتها توانایي سرمایه گذاري تازه نداشته اند
حسین سلاح ورزي، نایب رییس اتاق بازرگاني گفت: »واقعیت آن است که در 
دهه 1390 سرمایه گذاري که موتور رشد اقتصادي و از دلایل اصلي ایجاد 
اشتغال است، در ایران خاموش شده؛ به این معنا که آمارهاي در دسترس 
نشان مي دهند نرخ متوسط رشد سرمایه گذاري در این دهه از نرخ استهلاک 
سرمایه نیز کمتر شده است. چرا که سه راه اصلي تزریق سرمایه یعني 
سرمایه گذاري مستقیم خارجي به دلیل تحریم ها و نیز دافعه هاي سیاسي 
و ناشفاف بودن تعطیل است و دولت هاي ایران نیز با کاهش درآمدهاي 
صادرات نفت و نیز عقب ماندن درآمدهاي جاري از هزینه هاي جاري، توانایي 

سرمایه گذاري تازه نداشته اند.«

اجاره  هاي کمرشکن
داده هاي رسمي نشان مي دهد تورم سالانه شهر تهران پس از جهش هاي 
ریز و درشت از سال 97 و خیزهاي طولاني، از بهار سال گذشته افت داشته 
و در زمستان 1400 به عدد 33درصد رسیده؛ تورم ماهانه و نقطه اي نیز به 
ترتیب 0.6درصد و 19.۸درصد اعلام شده است. با وجود کاهش تورم در 
سال گذشته و انتظار براي به تعادل رسیدن بازار مسکن، اما متوسط قیمت 
هر مترمربع واحد مسکوني در پایتخت در اسفند ماه به 35 میلیون تومان 
رسید. البته که وضعیت تورم و متوسط قیمت هر مترمربع واحد مسکوني 
تنها در پایتخت متلاطم نیست و به تمام شهرهاي کشور تسري یافته است. 
با استناد به یکي از گزارش هاي مرکز آمار متوسط قیمت هر مترمربع واحد 
مسکوني در نیمه نخست سال 91 و در کل کشور حدود 931 هزار تومان 
بود که در سال 99 به بیش از 9 و نیم میلیون تومان رسید؛ طي 9 سال 
متوسط قیمت خانه حدود 9۲1درصد جهش داشته است. این روند به تنهایي 
موجبات حاشیه نشیني و بدتر شدن وضعیت شاخص دسترسي به مسکن را 
فراهم کرده؛ با مقایسه حداقل دستمزد در سال 1400 و متوسط قیمت هر 
مترمربع واحد مسکوني در تهران، یك کارگر براي خرید خانه اي ۸0 متري 
در منطقه 1۸ که ارزان ترین منطقه تهران در اسفند ماه بود، باید حداقل ۲6 
سال صبر کند، البته که این رقم در شرایط »عدم تغییر قیمت ها« خواهد 
بود. هر ساله با بالا رفتن تورم در اقتصاد و تضعیف قدرت خرید افراد، زمان 
لازم براي خانه دار شدن نیز افزایش مي یابد. با بالا رفتن تورم در بازار مسکن 
خانه اولي ها نیز دچار مشکل شده اند تا جایي که طي دو، سه سال اخیر، خانه 

اولي هاي بسیاري از بازار مسکن خارج شده اند. 

قیمت هاي نجومي در بازار خودرو
بازار خودرو ملتهب شده و  از سال جدید نگذشته که  هنوز چند روزي 
قیمت ها نجومي شده است. فعالان بازار خودرو دلیل اصلي رشد قیمت ها 
را روند افزایشي قیمت دلار مي دانند البته علاوه بر این باید به عملکرد 
شرکت هاي خودروساز در کاهش عرضه نیز اشاره کرد، چراکه به رغم تعریف 
ده ها پروژه و دستورالعمل راهبردي براي رشد و عرضه بیشتر خودرو، در 
نهایت خودروسازان آمارهاي ناامید کننده اي از تولید خودرو در سال 1400 
منتشر کردند و همین موضوع نیز باعث افزایش قیمت خودرو در بازار شده 
است.بررسي آمارهاي تولید محصولات سواري گویاي این نکته است که 
ایران خودرو در سال 1400 با تولید حدود 451 هزار و 100 دستگاه، عنوان 
پرتیراژترین خودروساز کشور را به خود اختصاص داد و سایپایي ها در سال 
1400 در مجموع تولید نزدیك به ۲۸1 هزار و ۲50 دستگاه خودروي سواري 
را تجربه کردند، این در شرایطي است که در سال پیش از آن آنها توانسته 

بودند حدود ۲۸9 هزار و 500 دستگاه انواع خودروي سواري تولید کنند.

واکنش منفی بورس

قیمت  سازوکار  اصلی،  جریان  تفکر  در 
نقش محوری دارد و بازار نظامی است که 
بنابه فرض کلیه معاملات و مبادلات در 
آن صورت می گیرد مگر آنکه اثبات شود 
سازوکار بازار به دلایل مشخصی نمی تواند 
جوابگو باشد و تنها در این حالت است که 
می توان از مداخله دولت دفاع کرد آن هم 
مشکلات  شود  مشخص  که  وقتی  تنها 
مداخله دولت کمتر از مشکلات سازوکار 
بازار است. لذا در تفکر جریان اصلی فرض 
آن است که بازار باید به شکل رقابتی کار 
کند تا پیامدهای مثبت آن که کارایی در 
سطح خرد و رشد اقتصادی در سطح کلان 
است ظاهر شود. تنها در موارد شکست بازار، 
می توان مداخله دولت را توجیه کرد. تحلیل 
این جریان فکری از توسعه نیافتگی ایران آن 
است که دولت پیوسته در مواردی که نباید 
مداخله کند، مداخله کرده است و نگذاشته 
و نمی گذارد اقتصاد بازار کار کند تا ثمرات 
خود را به خوبی نشان دهد. حضور دولت 
در اقتصاد ایران پررنگ است و اگرچه ادعا 
می کند که یاد گرفته که دخالت نکند ولی 
نظارت بکند ولی در عمل همان دخالت را 
به اسم نظارت انجام می دهد. مهم ترین 
شاخص این ادعا نیز قیمت گذاری کالاها و 
خدمات و حتی متغیرهای کلان اقتصادی 

مثل نرخ بهره و نرخ ارز است.

ترتیبات نهادی 
ایران، مسئله اصلی  در تفکر نهادگرایان 
اقتصاد کشور نظام قیمت ها نیست بلکه 
ترتیبات نهادی است؛ زیرا ادبیات اقتصادی 
جدید نشان می دهد که رشد بلندمدت 
است.  نهادی  ترتیبات  از  تابعی  اقتصاد 
مقصود از ترتیبات نهادی نه تنها نهادهای 
نهادهای  بلکه  قضائیه  قوه  مثل  رسمی 

غیررسمی مثل فرهنگ، هنجارها و نظام 
ارزشی حاکم بر جامعه است. در دیدگاه 
به  می توانند  نهادی  ترتیبات  نهادگرایی 
شکلی باشند که عاملان اقتصادی را به 
سرمایه گذاری مولد و بلندمدت سوق دهند 
یا به شکلی باشند که آنها را به فعالیت های 
کوتاه مدت  سوداگری  و  رانت جویانه 

بکشانند.
 بسیاری از نهادگرایان ایران معتقدند که 
مفروضات اقتصاد رقابتی در کشور برقرار 
نیست و این هم ناشی از ترتیبات نهادی 
دلیل  همین  به  است.  کشور  نامناسب 
بیش از آنکه به حاکم کردن اقتصاد بازار 
بیندیشند به اصلاحات نهادی در کشور 
توجه دارند و دقیقاً به همین دلیل رویکرد 
آنها با رویکرد فعالان سیاسی که خواستار 
هستند  کشور  در  سیاسی  اصلاحات 
همسو و هم پوشان می شود. به دلیل اینکه 
این دو جریان در تقابل با هم قرار دارند از 
ابزارهای تبلیغی نیز علیه یکدیگر استفاده 
می کنند. به عنوان مثال نهادگرایان ایران 
به جریان مقابل برچسب »نئولیبرال های 
تعبیر  زیرا  می کنند  اطلاق  وطنی« 
جمهوری  ایدئولوژیك  نظام  در  لیبرال 
اسلامی و حتی در فرهنگ سیاسی عموم 
ایرانیان، واژه منفی و مطرودی است. در 
مقابل هواداران جریان اصلی نیز به طیف 
وطنی«  »نهادگرایان  برچسب  مقابل 
نسبت می دهد تا تلویحاً نشان دهد که 
نهادگرایان ایرانی با نهادگرایی اصیل در 
قرائت  آنها  و  تفاوت دارند  اقتصاد  دانش 
ایرانی شده و تحریف شده ای از نهادگرایی 
عرضه می کنند. نهادگرایان ایران هواداران 
جریان اصلی را معتقدان به »بنیادگرایی 
بازار« تصور می کنند که فکر می کنند اگر 
همه چیز را به حال خود رها کنیم اوضاع 

بهبود می یابد! در مقابل هواداران جریان 
اصلی طرفداران ایرانی نهادگرایی را همان 
»چپ هایی« تصور می کنند که در پس 
نقاب نهادگرایی پنهان شده اند و نهادگرایی 
را بهانه ای برای تداوم تفکرات چپ خود 

کرده اند.
با توجه به اینکه بسیاری از طرفداران جریان 
رشته های  کارشناسی،  مقطع  در  اصلی 
مهندسی خوانده اند و سپس وارد رشته 
را  آنها  ایران  نهادگرایان  شده اند  اقتصاد 
متهم می کنند که آنها اقتصاد را درست 
نفهمیده اند و چون از مقطع کارشناسی 
ارشد وارد رشته اقتصاد شده اند فهمشان 
از اقتصاد مبتنی بر مدل های ریاضی است 
و چون مدل های ریاضی الگوهای انتزاعی 
هستند که ارتباط درستی با عالم واقع ندارند 
این افراد هم شناخت درستی از اقتصاد 
ندارند. در مقابل طرفداران جریان اصلی 
معتقدند که چون عموم نهادگرایان ایران از 
رشته های انسانی وارد رشته اقتصاد شده اند 
و پایه ریاضی ضعیفی دارند از فهم دانش 
مدرن اقتصاد که به شدت بر الگوهای ریاضی 
مبتنی است بازمانده اند و درک ضعیفی از 
اقتصاد دارند و به دلیل ناتوانی از فهم دانش 
اقتصاد ریاضی شده تلاش می کنند یا منکر 
دانش اقتصاد مدرن شوند یا کاربست آن 
در امور ایران را منکر شوند و یا تصورات 
نادرست خود از دانش اقتصاد را بر جای 

دانش اقتصاد واقعی بنشانند.
 

نقدهای نهادگرایان ایران 
اول: تجویزها و توصیه های جریان اصلی 
اقتصاد برای کشورهای در حال توسعه ای 
چون ایران نه تنها مفید و مؤثر نیست بلکه 
کشور را به مسیر اشتباه می برد. به عنوان 
مثال توصیه به خصوصی سازی در عمل به 

واگذاری شرکت های دولتی زیرنظر مجلس 
به نهادهای عمومی خارج از نظارت مجلس 
منجر شد و نتوانست خواسته های مقصود 
از خصوصی سازی را که افزایش کارایی بود 

برآورده کند.
دوم: پرداختن به اصلاحات اقتصادی بدون 
اشتباه  سیاسی،  اصلاحات  به  پرداختن 
راهبردی طرفداران جریان اصلی است زیرا 
تا وقتی ترتیبات نهادی به شکلی است که 
منافع عموم مردم در مقابل منافع اقلیت 
قربانی می شود نمی توان انتظار داشت که 
اصلاحات اقتصادی قابلیت اجرا داشته باشد 
یا به نتایج مورد نظر برسد. به عنوان مثال 
تصور طرفداران جریان اصلی این بود که با 
ایجاد بانك خصوصی نظام بانکی متحول 
می شود اما چون دموکراسی مطلوبی در 
خصوصی  بانك های  نبود  مستقر  کشور 
فاسدی ایجاد شدند که به هزینه ایجاد تورم 
برای جامعه، برای خود ثروت اندوزی کردند.

با  همواره  اصلی  جریان  طرفداران  سوم: 
دفاع از نرخ های بهره بالا راه را برای تنبلی 
باز کرده اند زیرا وقتی مردم ببینند به جای 
اینکه زحمت تولید و کارآفرینی را بکشند 
می توانند با سپردن پول در بانك درآمد 
خوبی کسب کنند انگیزه ای برای تلاش 
نخواهند داشت و کدام کشور است که 
توانسته باشد با تنبلی و تن پروری به توسعه 

برسد؟
چهارم: طرفداران جریان اصلی همواره با 
دفاع از افزایش نرخ ارز و قیمت حامل های 
انرژی راه مفر ساده ای برای بی انضباطی 
دولت باز گذاشته اند. آن ها به جای اینکه 
تلاش کنند تا دولت را منضبط کنند تا 
و  کند  تجدیدنظر  خود  سازماندهی  در 
هزینه هایش را کاراتر کند، به دولت یاد 
افزایش نرخ ارز و  با  داده اند که می شود 
افزایش قیمت حامل های انرژی می توان 
کسری بودجه را جبران کرد. این شیوه 
جبران کسری بودجه در واقع به معنی 
پوشاندن هزینه ناکارآمدی دولت از جیب 

توده مردم است.
اصلی محبوب  چهارم: طرفداران جریان 
ترجیح  و  هستند  ایران  سیاستمداران 
آنها  زیرا  گیرند  کار  به  را  آنها  می دهند 
نسبت به ترتیبات نامناسب نهادی اعتراض 
با  را  اقتصادی  اصلاحات  صرفاً  و  ندارند 
سویه ای که بار سیاسی نداشته باشد دنبال 
می کنند در حالی که این امر مانع می شود 
تا سیاستمداران در مورد عرصه سیاست 

حاضر به تجدیدنظر جدی شوند.
هوادار  اصلی  جریان  طرفداران  پنجم: 
دلیل  همین  به  و  شوک درمانی هستند 
اقتصاد ایران را پیوسته با جهش های ناشی 
از قیمت ارز و قیمت بنزین روبه رو می کنند 
و توجه ندارند که پس از هر جهش چه 
پیامدهای ناخوشایندی برای بخش های 
مختلف اقتصاد ایجاد می شود. به دلیل اینکه 
جامعه معمولاً در برابر شوک های اقتصادی 
واکنش نشان می دهد، طرفداران جریان 
اصلی معمولاً با دیکتاتورها و حکومت های 
سرکوب گر هم پیمان می شوند کمااینکه 
در شیلی فریدمن و شاگردانش با حکومت 

کودتای پینوشه همراه شدند. 

اقتصاددانان علیه اقتصاددانان

دولت ســیزدهم تا به امروز در 
حوزه هاي اقتصــادي و رفاهي 
به جز صحبت کردن، نصیحت 
کردن و وعده دادن، کار جدي و 

قابل دفاعي ارایه نکرده است. 
بررســي عملکرد اقتصادي دولت طي 
مدت زماني کــه از تشــکیل کابینه 
مي گذرد، نشــان مي دهــد که دولت 
فاقد اســتراتژي و راهبرد مشــخص 
است و در حوزه اقتصادي، باري به هر 
جهت عمل مي کند. روز گذشته براي 
اقتصاد کشــور روز تلخ و تاریکي بود و 
شــاخص هاي اقتصــادي در وضعیت 
نامطلوبي قرار گرفتنــد. از یك طرف 
نرخ ارز وارد دالان ۲۸هزار توماني شد 
و از سوي دیگر، ســکه نیز رکوردهاي 
بالاي 13میلیــون توماني را ثبت کرد. 
نهایتا نیز در بازار خودرو فقط خودرویي 
مانند سمند رشد بالاي 40میلیوني را 
تجربه کــرد. مجموعه ایــن تحولات 
در شــرایطي رخ داده است که پیش از 
این، دولت وضعیت اقتصادي در سال 
1401 را مطلوب ارزیابي کرده و اعلام 
کرده بود که روند فروش نفت کشــور 
بهبود چشمگیري پیدا کرده و ایران در 
حوزه درآمدهاي ارزي مشکلي ندارد. 
اما وضعیت شاخص هاي اقتصادي این 
روزهاي کشور نشــان مي دهد که در 
اقتصاد، گفتار درماني و فضاسازي هاي 
رســانه اي تاثیرگذار نیستند و اقتصاد، 
مبتنــي بــر واقعیت هــاي عینــي، 
چشــم انداز پیش روي خود را ترسیم 
مي کند. مدیران اقتصادي دولت تصور 
مي کنند با گفتــار درماني و نصیحت 
مي توان شــاخص هاي اقتصادي را به 
تعادل کشــاند. اما واقع آن اســت که 
شــاخص هاي اقتصادي از یك منطق 
خاص پیروي مي کنند و تا زماني که این 
منطق مورد توجه قرار نگیرد، نمي توان 
نســبت به بهبود شــاخص ها امیدي 
داشت. براســاس یك قانون نانوشته، 
افزایش نرخ ارز بنا به هر دلیلي که اتفاق 
بیفتد، قیمت مجموعه کالا و خدمات 
در کشــور را افزایش مي دهد. بنابراین 
اگر دولت هرچه سریع تر براي احیاي 
برجام، بهبود زمینه تجارت خارجي و 
ثبات اقتصادي، اقــدام عاجلي صورت 
ندهد، مي توان منتظــر مجموعه اي از 
نوسانات پي در پي اقتصادي بود که تار 
و پود اقتصاد و معیشت ایرانیان را درگیر 
خود مي سازد. در این صورت مشخص 
نیســت، نرخ دلار تا چه حد و حدودي 
افزایش پیــدا مي کند یا اینکه ســایر 
اقلام مورد نیاز مردم، چه سرنوشــتي 
پیدا مي کنند. دولت تا بــه امروز هیچ 
اقدام جدي به جز حــرف زدن و وعده 
دادن نداشته اســت. به عنوان نمونه نه 
موانع پیش روي تولید رفع شــده، نه 
اثرات واقعي این ادعا که دولت در حال 
صادرات گسترده نفتي است مشاهده 
شده، نه فضاي کسب و کار بهبود پیدا 
کرده و نه اینکــه زمینه مقابله واقعي با 

فساد ایجاد شده است. 
طبیعي اســت زماني که شاخص هاي 
اقتصادي نه در عرصــه واقعیت و نه در 
حوزه انتظارات تورمي، شرایط مطلوبي 
نداشته باشند، نزول خواهند کرد و در 
این صــورت امیدي وجود نــدارد که 
چشم اندازي پیش روي اقتصاد کشور 
روشن شود و زمینه بهبود شاخص ها 
فراهم شود. امروز براي آینده اقتصاد 
کشــور باید کاري کرد، چراکه فردا 

ممکن است دیر شود.

اگرچه نگرش های اقتصادی مختلفی در ایران وجود دارد اما دو جریان نسبت به بقیه قوی تر 
هستند: هواداران جریان اصلی اقتصاد و هواداران اقتصاد نهادگرا. این دو جریان در تقابل با هم 
قرار دارند و از ابزارهای تبلیغی نیز در کنار استدلال علیه یکدیگر استفاده می کنند. در ابتدا 
گزارشی اجمالی از باورهای پایه آنها ارائه می کنیم و سپس نگرش آنها به یکدیگر را بیان کرده 
و پاسخ هر دیدگاه را به نقدهایی که به آنها می شود مرور می کنیم و در نهایت ریشه های این 

اختلاف را مرور خواهیم کرد.

هفته نامه نوسان
گروه اقتصاد

 دو گرایش اقتصادی در ایران چه می گویند؛
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 نوسان : پیامدهاي منفي قیمت گذاري 
دســتوري نظیر ایجاد رانت و مشــکلات 
مالــي را که در صنعت خودرو، ســیمان، 
فــولاد و پتروشــیمي شــاهد بودیم، در 
حوزه ارتباطات ثابت و سیار هم نظاره گر 

هســتیم.  مقایســه نرخ کالا و خدمات 
دیگر حوزه ها با »نــرخ اینترنت« موبایل، 
مي تواند مهر پایاني بــر تمامي اظهارات 
غیرکارشناســي این روزها باشد. قیمت 
یك بطــري نیم لیتــري آب معدني در 

ســال 1395 حدود 600 تومــان بود و 
الان 4000 تومان است؛ نرخ میانگین هر 
گیگابایت بسته هاي اینترنتي نیز حدود 
1۲ هزار تومان بود کــه اکنون به کمتر از 

3 هزار تومان رسیده است.

 ســال 1395 مي توانســتیم »بــا یك 
گیگابایت اینترنت« ۲0 بطري نیم لیتري 
آب معدنــي خریداري کنیــم؛ اما اکنون 
حتي امکان خرید یك بطري آب معدني 

را هم نداریم!

مهر پایاني بر تمامي اظهارات غیرکارشناسي؛

قیمت  یک  گیگ  اینترنت  کمتر از  نیم لیتر آب  معدني!
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وزارت کشاورزي روسیه اعلام کرد مالیات بر صادرات گندم از سیزدهم تا نوزدهم آوریل 
تا 101.4 دلار در هر تن افزایش مي یابد. این اولین بار است که روسیه عوارض صادرات 
گندم را تا بیش  از 100 دلار بالا مي برد. این مالیات طي 4 هفته گذشته رو به  افزایش 
بوده است، درحالي که قبل  از آن 9 هفته رو به کاهش بود. وزارت کشاورزي روسیه 
همچنین مالیات بر صادرات جو و ذرت را هم به  ترتیب تا 75.4 و 70.6 دلار در هر تن 

بالا برده است. 

نرخ استهلاک در سال 1399 براي دومین سال متوالي بیشتر از نرخ سرمایه گذاري 
بود؛ بررسي روند سرمایه گذاري در کشور نیز نشان مي دهد در سال 99 نرخ رشد این 
متغیر منفي 4.79 درصد بود. برآوردهاي اتاق بازرگاني حاکي از آن است که اگر از سال 
1400 رشد سالانه سرمایه گذاري حدود 5 درصد باشد، ممکن است در سال 1413 
سرمایه گذاري واقعي کشور به سال 1390 برسد. البته که به نظر نمي رسد وضعیت در 
سال 1400 به خوبي پیش رفته باشد و نرخ سرمایه گذاري بیشتر از نرخ استهلاک باشد. 

سرمایه گذاري  نوسان:جذب   
خارجــي در ســایه تــداوم 
تحریم ها، آن هم براي اقتصادي 
اولیه  به ســرمایه  که همواره 
براي روشن نگه داشتن موتور 
تولیــدش نیــاز دارد، چالش 

بزرگي است. 
بررســي ســیر ۲0  ســاله شــاخص 
سرمایه گذاري مستقیم خارجي در ایران 
نشان مي دهد که فارغ از عناصر خارجي 
مانند تحریم، پیچ و خم هاي سیاسي در 
داخل نیز بر روند جذب سرمایه تاثیرگذار 
است. به عنوان مثال عدم تطابق شعارها 
و سیاست هاي اتخاذي، همچنین اجراي 
تصمیماتي که به زیان محیط کسب وکار 
اســت مي تواند به عنوان سدي در برابر 
جذب ســرمایه گذاري خارجــي قرار 
بگیرند و امکان ورود سرمایه گذاران را از 
بین ببرند. اگرچه احتمال جذب سرمایه 
از طریق داخلي ها را نیــز کم مي کند. 
نمونه این امر را مي توان در طولاني شدن 
روند مذاکرات پیرامون احیاي برجام و 
تلاش مجلس به تصویب و اجراي یك 
طرح ضــد اینترنت مشــاهده کرد. هر 
دو مورد به ابهام هــاي موجود در فضاي 
اقتصادي افزوده است.  براساس گزارش 
بانك مرکزي از وضعیت اقتصادي کشور 
در نیمه نخست سال جاري، 6 میلیارد و 
341 میلیون دلار سرمایه از کشور خارج 
شــده که نســبت به مدت مشابه سال 
گذشته افزایشــي 63 درصدي داشته 

است. 
بررسي هاي رسمي نشــان مي دهد از 
سال 13۸0 تا پایان ســال 1399 تنها 
سال۸1 و 90 بهترین سال از نظر جذب 
سرمایه گذاري خارجي براي کشور بوده 
است. موضوع نگران کننده در این است 
که جذب ســرمایه گذاري خارجي در 
سال 139۸ به اندازه سال 13۸0 است. 
این امر نشــان مي دهد با وجود فاصله 
زماني 1۸ ســال، اما اقتصاد عقبگردي 
بزرگ به ابتداي دهه ۸0 داشــته که به 
نظر نمي رســد با روند فعلي اقتصادي 
کشور تغییرات بزرگي در آن تا 10 سال 
آتي ایجاد شود.  وضعیت نامناسب جذب 
ســرمایه گذاري خارجي در حالي است 
که رشــد اقتصادي هدف گذاري شده 
دولت بــراي ســال جــاري ۸ درصد 
اســت. البته که به نظر مي رسد دولت 
براي تحقق این رقم بیشــتر از آنکه بر 
بخش هاي حقیقي اقتصادي تاکید کند، 
بخش نفت را چاره اش مي داند. فرمولي 
که با هر اتفاقي در آینده برجام، وضعیت 
کشور را بدتر مي کند و اقتصاد را به ورطه 
مافیایي شــدن  و  وابستگي  بیشتر  به  

نفت  سوق  مي دهد. 

 اقتصاد ایران در شرایط خاصي وارد قرن 
مشکلاتي  مي شود.  جدید خورشیدي 
چون تحریم ها، فساد، سوءمدیریت هاي 
داخلي و...، دهه اي متفاوت را براي ایران 
ایجاد کردند. با عبور از چنین سال هاي 
پر فراز و نشیبي آیا مي توان، پیش بیني 
خاصي از وضعیت کشور در سال ۱۴۰۱ به 

عنوان طلیعه قرن جدید داشت؟
براي بررســي وضعیــت اقتصاد کلــي ایران 
در ســال 1401، لازم اســت تا موضوع، ذیل 
یك دهه پیــش رو )یعنــي از 1401 تا پایان 
1410خورشیدي( بررسي شود. اقتصاد ایران 
در حال حاضر با چالش هــا و ابرچالش هایي 
روبه رو است که مســوولان و سیاستگذاران نه 
تنها گامي براي حل آنها بر نداشته اند، بلکه بر 
دامنه مشــکلات و چالش ها افزوده اند. از سال 
1350 خورشیدي که یك دولت-ملت رانتیر 
نفتي در ایران شکل گرفت، همه ساختارها و 
نهادها و حکمراني اقتصــادي ایران مبتني بر 
وابستگي به نفت شکل گرفت. در سال هاي پس 
از پیروزي انقلاب نیز به  رغم همه توصیه هایي که 
رهبر انقلاب بر کاهش وابستگي دولت ها به نفت 
داشتند، تاکنون وابســتگي اقتصاد و دولت ها 
بر نفت تداوم دارد. در دهه 90 خورشــیدي، 
ایران دو شکل تحریم هاي اقتصادي هولناک 
را تجربه کرده که ریشــه بسیاري از مشکلات 
بوده اســت. بر اثر تحریم ها، ســرمایه گذاري 
در ایران کاهش پیدا کرد و نرخ رشــد تشکیل 
ســرمایه در دهه 90 به منهاي 5درصد رسید. 
متوســط تورم در این دهه به ۲4درصد و رشد 
اقتصادي نیز به صفر درصد رســید. بنابراین 
زماني که به ارزیابي تحلیلي، سال 1401 و دهه 
پیش رو مي رسیم باید بدانیم که از دل چنین 

شرایط وخیمي باید به موضوعات نگاه کنیم.
 اما این شرایط که به آن اشاره کردید چه 
معنا و مفهومي براي اقتصاد ایران مي تواند 
داشته باشد. اقتصاد ایران در دهه آینده با 

چه چالش هایي روبه رو است؟
در 10ســال آینده، جامعه ایراني با چالش ها 
و ابرچالش هاي جدي روبه رو اســت. یکي از 
جدي ترین چالش ها، بحران آب و خشکسالي 
اســت که در صورت بي توجهي اساس تمدن 
ایراني را تهدیــد مي کند.آخرین گزارش هاي 
ســازمان بین المللي نشــان مي دهد که در 
سال هاي آینده بخش قابل توجهي از کشورهاي 
حاشیه خلیج فارس به دلیل خشکسالي غیر 
قابل سکونت خواهند شــد. بنابراین در دهه 
آینده باید منتظر یك مهاجرت گســترده از 
مناطق جنوبي ایران به مناطق غربي و شمالي 
باشیم. اثرات این روند خشکسالي از ۲ الي 3سال 
قبل نمایان شده اســت و احتمالا باید منتظر 
اعتراضات کشــاورزان این مناطق در تابستان 
1401 باشیم. پس یکي از ابرچالش هاي جدي 
پیش روي ایران، بحث آب است. چالش بعدي، 
موضوع کاهش وابســتگي کشورهاي توسعه 
یافته به انرژي هاي فسیلي و نفت و گاز است. 
جنگ روسیه و اوکراین به این مساله سرعت 
داده است.کشــورهایي چون آلمان، فرانسه، 
انگلیس و سایر کشــورهاي اروپایي تصمیم 
گرفتند که تا سال ۲030 وابستگي خود به نفت 
و گاز را تا حد بالایي کاهش دهند. تجاوز روسیه 
به اوکراین نیز این روند را تسریع کرده است. در 
واقع یك بار دیگر مسیر تاریخ در عصر نبردهاي 

مهم دچار دگرگوني مي شود.
 آیا نشانه هاي عیني و میداني براي این 

تحولات تازه مشاهده شده است؟

در حــال حاضر کشــورهایي چــون فنلاند، 
دانمارک، سوئد، نروژ و... این مسیر را استارت 
زده اند و فرانسه و آلمان و انگلیس نیز به سرعت 
سرمایه گذاري در حوزه انرژي هاي تجدیدپذیر 
را آغاز کرده اند. اخیرا خبري منتشــر شد که 
آلمان ها مجوز لازم براي حضور تسلا در آلمان 
براي ایجاد کارتل هاي عظیم خودروسازي برقي 
را صادر کرده اند تا تلنگري به برندهایي چون بنز 
و بي ام دبلیو زده شود. این یك تحول بنیادي 
است که هشدارهاي جدي به کشورهاي نفتي 
مانند ایران، عربستان، روسیه و... مي دهد.این 
کشورها بیش از نیم قرن، ساختارهاي وابسته به 
درآمدهاي نفتي داشته اند. هم روابط اقتصادي 
و هم حکمراني ایران به نفت آغشــته بوده و 

سیاستگذاري ها ذیل آن تعریف مي شده است.
 پس چالش نخست، از نظر شما، بحث 
خشکسالي است، چالش دوم، کاهش 
صادرات نفتي کشــور طي دهه آینده . 

چالش سوم از نظر شما چیست؟
چالش سوم، بحث پیري جمعیت ایران است. 
آمارها نشــان مي دهد در پایان سال 1410، از 
حدود 90 الي 95 میلیون نفر جمعیت ایران، 
حدود ۲5الي 30میلیون سالمند خواهد بود. 
این روند زنگ خطــر را در بخش هایي چون 
صندوق هاي بازنشستگي و بخش سلامت به 
صدا در مي آورد. در حال حاضر نیز صندوق هاي 
بازنشستگي کشــور در وضعیت بحراني قرار 
دارند. در سال 1401 بیش از ۲00هزار میلیارد 
تومان فقط بــراي صندوق هاي کشــوري و 
لشکري در نظر گرفته شده اســت. این عدد 
را اگــر در کنار بدهي دولت بــه صندوق هاي 
تامین اجتماعي قرار دهیم، بیش از 300 الي 
400هزار میلیارد تومان حجم وابستگي این 

صندوق ها به درآمدهاي دولت و بودجه کشور 
اســت. حدودا از 1300هزار میلیــارد تومان 
بودجه کلي، 300الي 400هزار میلیارد تومان 
باید صرف صندوق هاي بازنشســتگي شود. 
در صورت عدم اصلاح، این روند وابستگي هر 
سال افزایش مي یابد تا اینکه در پایان این دهه 
این وابستگي به بیش از 50درصد کل بودجه 
و منابع مي رسد. در واقع دولت به زودي به یك 
صندوق دریافت و پرداخت بدل خواهد شــد. 
بعد از این 3چالــش، نوبت به یکي از مهم ترین 
مشکلات پیش روي جامعه ایراني مي رسد که 
شکاف طبقاتي و گسترش فقر است. در سال 
97، تنها 11درصد ایرانیــان زیر خط فقر قرار 
داشتند، اما این روند در سال 1400 به بیش از 
۲5درصد رسیده است. به عبارتي، فقر افزایش 
پیدا کرده و شکاف طبقاتي نیز گسترش یافته 
است.اوایل سال 90، ضریب جیني در اقتصاد 
ایران 36.5 بود که در پایان دهه 90 به 41رسیده 
اســت. اعدادي که نشــان مي دهد، نظامات 
بازتوزیع ثروت مانند نظامات مالیاتي، یارانه اي و 
بانکي در خدمت ثروتمندان و به ضرر دهك هاي 
میاني به پایین کار مي کند. این هم یك زنگ 
هشدار است که اگر ایران نتواند اصلاحات لازم 
را در این نظامات انجام دهد، روند افزایش فقر 

مطلق تسریع خواهد شد.
 اگر مجموعه این گزاره هاي تشریح شده 
مفهوم  و  معنا  چه  بگیرند،  قرار  هم  کنار 
مشترکي را مي توان از دل آنها استخراج کرد؟

مجموعه این گزاره ها نشان مي دهد که اقتصاد 
ایران دوران سرنوشت ســازي را پیش رو دارد. 
در این میان مســاله برجام نیز به درازا کشیده 
شــده و هنوز هم حل نشده اســت. در واقع 
مي توان گفت برجام لوث شــده است. وقتي 
در زمان مناســب، موضوع برجام نهایي نشد، 
تحولات بیروني باعث شــد تا دستاوردهاي 
کمتري از این ســند نصیب ایران شــود. در 
شرایط فعلي هم امریکایي ها و هم ایراني ها با 
نوعي رخوت این پرونده را پیگیري مي کنند. 
فراموش نکنیــد در آبــان 1401، انتخابات 
کنگره و سناي ایالات متحده برگزار مي شود. 
احتمال پیــروزي جمهوري خواهــان در این 
انتخابات بالاست. وقتي اقتصادي پیش بیني 
ناپذیر مي شــود، ســرمایه گذار نیــز حاضر 
به ســرمایه گذاري نخواهد بــود. در دهه 90 
آمار ســرمایه گذاري ایران منفي شــد و رشد 
انباشــت ســرمایه، منهاي5درصد شــد. در 
3سال گذشته، هزینه هاي جبران استهلاک 
از سرمایه گذاري پیشي گرفت و اقتصاد ایران 
وارد مرحله فرسودگي شــد. بنابراین اقتصاد 
ایران براي جبــران این فرســودگي نیازمند 
جذب سرمایه هاي خارجي است.برآوردهاي 
من نشــان مي دهد که اقتصاد ایران در 5سال 
آینده، نیازمند جذب بیش از 400میلیارد دلار 
سرمایه اســت. مهم ترین حوزه هاي نیازمند 
ســرمایه گذاري آب، نفت، گاز، صندوق هاي 
بازنشستگي، ناترازي بانك ها، زیست محیطي 
و... اســت. جذب این عدد نیازمند ایجاد یك 
اتمســفر تنش زدا و فعال در حوزه دیپلماسي 

است.

نرخ  استهلاك  بالاتر  از  نرخ  سرمايه گذاریافزايش  مالیات بر  صادرات  گندم  در  روسیه
دورنمای اقتصاد

 گزارش

بازگشت سرمايه گذاری 
خارجی به 20 سال پیش

تولید، سطح رفاه جامعه را تعیین می  کند. اما تولید ناخالص 
یافته  کاهش  دهه۱39۰  ایران طی  در  مردم  سرانه  مصرف  و 
است. برای بررسی علت این امر پیش از هر چیز می  توان سراغ 
تشکیل سرمایه در اقتصاد ایران رفت. متاسفانه در دهه۱39۰ 
آمار تشکیل سرمایه در ایران اوضاع مناسبی ندارد. تشکیل 
سرمایه به صورت ناخالص، یعنی استهلاک را از آن کسر نکنیم، 
5۲۴هزار میلیارد تومان به قیمت  های ثابت در سال۱39۰ بوده 
اما به ۲6۱هزار میلیارد تومان در سال ۱399 کاهش پیدا کرده و 

نصف شده است. 
 اگر اجزای آن را در نظر بگیریم تشکیل سرمایه در ماشین  آلات 65% کاهش 
پیدا کرده است و تشکیل سرمایه در بخش ساختمان 35%. این ارقام برای 
سقوط رفاه فعلی و آینده یك جامعه کافی است. اما چرا چنین اتفاقی در اقتصاد 
ایران افتاده است؟ مشخص است مهم ترین عامل کاهش سرمایه  گذاری، 
نواقص در کیفیت حکمرانی و سیاستگذاری اقتصادی است که خود را به شکل 
معضلاتی چندجانبه مانند تحریم و جدایی ایران از زنجیره تولید جهانی نشان 

داده است؛ اما ناشی از آن، عوامل زیر نیز وجود داشته است:
اول: کاهش سرمایه  گذاری دولتی به دلیل کاهش بودجه عمرانی و انحراف 

بودجه عمرانی از بخش های مولدتر.
دوم: طی این سال ها نه تنها جذب سرمایه خارجی اتفاق نیفتاد، بلکه خروج 

گسترده سرمایه از کشور هم وجود داشت.
سوم: نااطمینانی در اقتصاد و بی  ثباتی  های شدید سبب شد که سرمایه  گذاری 

بخش خصوصی در داخل آسیب ببیند.
چهارم: هزینه های مستقیم و غیرمستقیمی که سیاستگذاری نادرست، 
به  ویژه به دلیل بالا بردن هزینه های تولید از طریق نرخ تورم و نیز نظام اداری 
ناکارآمد بر تولیدکنندگان تحمیل می  کند، سبب شد که سرمایه کمتری وارد 

تولید شود.
پنجم: هزینه های تاخیر در سرمایه  گذاری، خود را چند سال آینده نشان 
می  دهد. می توان گفت مشکلی که از دهه13۸0 شروع شده بود در دهه 
1390 به خوبی خود را نشان داد و آثار آن هنوز هم ادامه دارد. برای نمونه، 
سرمایه  گذاری کافی در زیربناهایی مانند بزرگراه، فرودگاه های بزرگ، راه  آهن، 
زیربناهای ارتباطات، شبکه های آب و برق و گاز چون به موقع انجام نشده، سایر 
سرمایه  گذاری  ها نیز دچار اختلال شده است. سرمایه گذاری اگر در زمان خود 
انجام نشود، سال های بعد به صورت تصاعدی زیان ناشی از سرمایه گذاری 
نکردن نصیب جامعه می  شود. برای مثال فرودگاه بین  المللی امام خمینی)ره( 
اگر حدود ۲0 سال پیش ابعاد جهانی پیدا می  کرد، درآمد حاصل از آن اکنون 
در جاهای دیگر سرمایه  گذاری شده بود و بر تولید ثروت جامعه به طور فزاینده 
اثر داشت. یا توسعه صنعت خودرو که در دهه13۸0 روند مطلوبی پیدا کرده 
بود، اگر ادامه می  یافت نه تنها این صنعت بهره  مند می  شد، بلکه سایر صنایع 
مرتبط و کل اقتصاد از آن بهره  مند شده بود. حتی توجه کنید که اجرای چنین 
پروژه هایی چه تاثیرات مثبتی بر بهبود تکنولوژی و سرمایه انسانی و حفظ 

متخصصان کشور داشت.
داغ سرمایه  گذاری نکردن، سال ها اقتصاد ایران را رنج خواهد داد. درحالی که 
کشورهای با توانمندی کمتر از ایران در دهه اخیر با سرعت تمام در زیربناها و 
صنایع مختلف سرمایه  گذاری کرده  اند و تلاش کردند خود را در زنجیره ارزش 
تولید جهانی قرار دهند؛ اما دولت ایران هنوز در توهم این است که تولید را 
از مسیرهایی که منشأ سرمایه آن نامشخص است، بهبود دهد. برای نمونه، 
دولت در برنامه خود اعلام کرده است که رشد اقتصادی ۸% در سال1401 
محقق شود و سهم هر بخش را هم از این رشد تعیین کرده است. مثلا در برنامه 
دولت این هدف گذاری تعیین شده است که رشد بخش صنعت 5/ 1۲% و رشد 
بخش معدن 5/ 10% باشد و 477هزار شغل جدید نیز به پشتوانه این رشد 
ایجاد شود؛ اما توجه نکرده است که در 9ماه 1400 سرجمع رشد تولید این دو 
بخش صفر بوده است! یا در نقشه راه رشد غیرتورمی دولت سیزدهم تاکید شده 
است که تولید با بهبود محیط کسب وکار افزایش یابد. نکته این است که بهبود 
محیط کسب وکار یك مولفه زمان  بر است؛ زیرا تا فرآیندهای اداری اصلاح شود 
و بعد این اصلاح را سرمایه گذاران قبول کنند و سپس اقدام به سرمایه گذاری 
کنند، حتما چند سال طول خواهد کشید. درحالی که کشور هم اکنون به 
سرمایه گذاری نیاز دارد و حتی تاخیر چند ماهه می  تواند اوضاع اقتصادی را 
از این نیز پیچیده  تر کند. بنابراین بخش های مختلف باید با سرعت تمام 
پروژه های بزرگ سرمایه  گذاری خود را معرفی کنند و منابع تامین مالی آن را 
تعیین و اجرا کنند. به نظر می  رسد چنین کاری بدون بازگشت به برجام و بهبود 
روابط بین  المللی که به بهبود شرایط بودجه دولت و بهبود اعتماد سرمایه  گذاران 

داخلی و جذب سرمایه  گذاران خارجی منجر شود، امکان  پذیر نیست.

توهم تولید بدون سرمایه

capital

اقتصاد ایران در 5سال آینده، نیازمند جذب بیش از ۴۰۰میلیارد دلار سرمایه است

مشکلات اقتصاد ایران تمامی ندارد. از یک طرف موضوع برجام، همچنان در تیررس رایزني ها 
قرار دارد و از سوي دیگر، مساله حذف ارز ۴۲۰۰ توماني باعث شده تا وضعیت بازارها و سفره هاي 
معیشتي مردم ملتهب شود. تحریم هاي کمرشکن نیز هنوز سایه سنگین خود را از اقتصاد ایران 
برنداشته و درآمد سرانه ایرانیان به کمتر از ۲۰۰دلار رسیده است. در این شرایط افکار عمومي و تحلیلگران 
به دنبال یافتن پاسخي براي این پرسش کلیدي هستند که در این شرایط چه باید کرد؟ وحید شقاقي شهري، 

اقتصاددان و استاد دانشگاه خوارزمي پاسخگوی بخشي از ابهامات پیش روي اقتصاد است؛ 

هفته نامه نوسان

گرو ه  اقتصاد 

داغ سرمایه  گذاری نکردن در اقتصادایران؛

 نوســان:احمد کریمي، دبیر کانون سراســري 
انجمن هــاي صنفــي کامیونــداران اظهــار کرد: 
نمایندگان تشکل هاي صنفي تولیدکنندگان روغن 
موتور قول مســاعد دادند تا دفاتري در پایانه هاي بار 
ایجاد کنند و روغن موتور بدون واســطه مستقیما از 
کارخانه به راننده عرضه شــود. وي درباره علت عدم 
عرضه گازوییل آزاد از ســوي برخي جایگاه داران هم یادآور شــد: تخصیص 
سوخت یارانه اي 300 توماني به کامیون داران براســاس پیمایش و کارکرد 
ماه قبل اســت؛ وقتي در ماه بعد، میزان کارکرد و پیمایش کامیون ها افزایش 
مي یابد، رانندگان براي دریافت ســوخت آزاد 600 توماني به جایگاه مراجعه 
مي کنند اما برخي جایگاه داران از عرضه گازوییل 600 توماني خودداري کرده 
و آن را لیتري ۲500 تومان مي فروشــند؛ حتــي در برخي جایگاه ها، همین 

سوخت ۲500 توماني هم یافت نمي شود.

 نوسان: علي اصلاني، عضو کانون عالي شوراهاي  
اســلامي کار بر ضرورت تعیین تکلیــف نیروهاي 
قراردادي و شرکتي تاکید کرد و گفت: اگر مجلس 
انقلابي بخواهد یك یــادگاري و باقیات و صالحات 
از خود به جا بگذارد، همین تعیین تکلیف نیروهاي 
قراردادي و شرکتي اســت که امیدواریم امسال به 
نتیجه برسد. وي همچنین از کارگران خواست تا بدون پرداختي از سوي 
کارفرما برگه تسویه حســاب امضا نکنند. اصلاني تصریح کرد: نیروهایي 
هستند که سال هاي سال است در یك شغل مســتمر به شکل قراردادي 
مشغول فعالیت هســتند ولي هنوز تبدیل وضعیت نشده اند؛ انتظار ما این 
است که در شغل هایي که مستمر هستند قرارداد دایم با نیروي کار بسته 
شود و امیدواریم که امسال تعیین تکلیف نیروهاي قراردادي و شرکتي به 

نتیجه برسد.

 نوسان:  علیرضــا چشــم جهان، تحلیلگر مسائل 
و امور حمل و نقل بین المللي گفت: متصل شــدن 
دالان میانــي )میدل کریــدور( به ایــران از طریق 
اتصال دریایي بنادر آکتائــو و باکو به بنادر امیرآباد، 
فریدونکنار، نوشهر، کاسپین، انزلي و آستارا مي تواند 
یك فرصت مناســب براي اســتفاده از توانایي هاي 
بنادر تجاري شمالي کشــور باشــد که اکنون بیش از 70 درصد از مجموع 
ظرفیت آنها خالي مانده است. تحلیلگر مسائل و امور حمل ونقل بین المللي 
اظهار داشت: در طول ۲0 سال گذشته مستمرا از سوي مسوولان گفته شده 
که ترانزیت کالا از طریق کریدور شــمال - جنوب صرفه جویي 30 درصدي 
نسبت به سایر مسیرها براي ترانزیت کنندگان دارد، اما در واقع مي بینیم که 
کالا و کانتینر زیادي جذب این کریدور نشده است، حکایت از مجموعه اي از 

معضلات فرآیندي و زیرساختي دارد.

  نوســان:یکي از مواردي که در روزهاي گذشته 
باعث تعجــب و اعتــراض کاربران اینترنتي شــده، 
تغییر در بســته هاي ارایه شــده از ســوي اپراتورها 
و ارایه دهنــدگان خدمات اینترنتي اســت. موضوع 
افزایش قیمت اگرچه ازســوي شــرکت پرمخاطبي 
مانند مخابرات تکذیب شــده، اما به  دنبال اعتراض 
کاربران، ســازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویي اعــلام کرد که پیرو 
افزایش تعرفه در بخشي از بسته هاي اینترنت تعدادي از اپراتورهاي ارتباطي، 
افزایش قیمت اینترنت را بررســي کرده تا چنانچه خارج از چارچوب قانوني 
باشد، آن را اصلاح و خاطیان را جریمه کند. البته اپراتورها معتقدند تخلفي 
نکرده اند و فقط اقدام به حذف برخي از بسته هاي شــان کرده اند و تعرفه آنها 
همچنان در محدوده کف و ســقف ارایه شــده در مصوبه کمیسیون تنظیم 

مقررات و ارتباطات رادیویي قرار دارد. 

گازوییل آزاد را لیتري ۲۵۰۰ تومان مي فروشند!اپراتورها:  تخلفي  نكردیمچرا در جذب محمولات ترانزیتي موفق نبودیم؟تعیین تكلیف نیروهاي قراردادي و شرکتي
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در گفت وگو با استاد دانشگاه خوارزمي مطرح شد:
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معاون بهره برداری فولاد مبارکه خاطرنشان 
 HE445D- کــرد: کلاف اســید شــویی
و کلاف گــرم 550YC نیــز گریدهایــی 
با اســتحکام بالا هســتند کــه در صنایع 
 API X۸0 خودروسازی کاربرد دارند؛ تختال
نیز از گریدهای ویژه و مهمی است که کاربرد 
آن در صنایع نفت و گاز و برای ساخت لوله های 
انتقال سیالات است. وی با بیان اینکه گرید 
تسمه های بسته بندی برای بسته بندی کلاف 
طراحی و تولید شــده اســت، اذعان داشت: 
گرید HCT600X برای ســاخت قطعات 
ضربه گیر بدنه خودرو طراحی و تولید شده و 
گرید DX56D نیز که یك گرید فوق کششی 
است، در صنعت خودروســازی کاربرد دارد. 
علیرضا مولوی زاده مدیر متالورژی و روش های 
تولید شــرکت فولاد مبارکه نیز در خصوص 
جزئیات تخصصی این گریدها توضیحاتی ارائه 

کرد که به شرح زیر است:
اول:( گرید)5۲FAT-ST:  این گرید پیش 
از این، از خارج کشــور تأمین می گردید و در 
برخی شــرایط به دلیل عدم امکان تأمین از 
گرید ST5۲ معمولی به جای آن اســتفاده 
می شد که عملکرد مطلوبی نداشت؛ در همین 
راستا این گرید به منظور استفاده در قطعاتی که 
تحت تنش متناوب قرار دارند و باید مقاوم به 
خستگی باشند، طراحی و تولید شد. ازآنجاکه 
خستگی یکی از خطرناک ترین انواع شکست 
در فلزات است و فلز در تنش های پایین تر از 
تنش تسلیم شکســته می شود، پیش بینی 
زمان و شرایط تنشــی تخریب قطعه بسیار 
مشکل اســت و می تواند با خســارت های 
زیاد و گاه فاجعه بار در صنعت همراه باشــد؛ 
خوشبختانه تعداد ســیکل پاس شده برای 

شکســت FAT-ST5۲ در تنــش 350 
مگاپاســکال 4 برابر تعداد سیکل شکست 
ST5۲ معمولــی بــود. کاربــرد این گرید 
برای ساخت پل ها، قطعات تعلیق اتومبیل، 
قالب های شکل دهی فلزات، سرندها و قطعات 

با ارتعاش بالای در معرض خستگی است.
دوم: گرید HX۲۲0YD: به دنبال درخواست 
شــرکت ایران خودرو و به منظور اســتفاده 
در تولید باک بنزین خودرو »تارا«، بررســی 
استاندارد مربوطه صورت گرفت و گرید فوق 
که باید شــکل پذیری بالا و خواص مکانیکی 
مناســبی داشــته باشــد و ضمنا مقاوم به 
خوردگی باشد، با پوشش 140 گرم بر مترمربع 
و با همکاری شــرکت ورق خودرو بــا ابعاد 
0.9*900 طراحی و تولید گردید. این گرید 
بر اساس استاندارد EN10346 طراحی شده 
و از گریدهای شکل پذیر مستحکم محسوب 
می گردد. بــا تولید این گرید ویژه شــرکت 
ایران خودرو امکان جذب سفارش های دیگر 
مشتریان نیز فراهم گردید. استحکام تسلیم 
این فولاد در بازه ۲۲0 تا ۲۸0 مگاپاســکال 
و استحکام کششــی آن در بازه 340 تا 4۲0 
مگاپاسکال است و از فولادهای بااستحکام بالا 

و با میزان کربن پایین است.
سوم: گرید HE445D:  این گرید به صورت 
کلاف اسیدشــویی و مــورد درخواســت 
خودروسازان است و از فولادهای میکروآلیاژی 
اســتحکام بالا تلقی می شــود که بر اساس 
اســتاندارد PSA-B533316 بــا ابعــاد 
970*3 طراحــی و تولید گردیــد. خواص 
مکانیکی این گرید با استحکام تسلیم 4۲0 
تا 5۲0 مگاپاسکال، استحکام نمایی 490 تا 
590 مگاپاســکال و انعطاف پذیری حداقل 

۲۲ درصد بــوده و کاربرد گســترده ای برای 
خودروسازان و قطعه سازان دارد.

چهــارم: گریــد 550YC:  این فــولاد در 
استانداردهای داخلی شرکت Posco کره 
جنوبی تعریف شده است؛ این محصول جزو 
گریدهای HSLA قــرار گرفته و عناصری 
نظیر Nb و Ti به این فولاد اضافه شده است. 
به واسطه حضور این عناصر ذرات کاربونیترید 
در ریزساختار توزیع می شوند. به دلیل اینکه 
ایــن ذرات حــرکات نابجا را بــا محدودیت 
روبه رو می کننــد، اســتحکام و مقاومت به 
ضربه آن ها افزایش می یابد. این فولاد دارای 
حداقل استحکام 550Mpa است و معمولا 
در سیستم تعلیق خودروهای جدید شرکت 

سایپا مورد استفاده قرار می گیرد.
پنجم: تختال API X۸0:  پیرو درخواست 
شرکت فولاد اکسین، مبنی بر تولید تختال 
موردنیاز برای تولید پلیت با کیفیت تجاری 
5L X۸0 API جهــت تولید لوله موردنیاز 
بــرای صنایع انتقــال نفت و گاز شــیرین، 
کار ســاخت موردنظر در واحــد متالورژی و 
روش های تولید طراحی و پس از اخذ تأییدیه 
لازم ذوب ریــزی پس از انجــام فرایندهای 
کوره قوس الکتریکی، کــوره پاتیلی و واحد 
گاززدایی در ماشــین ریخته گری 5 صورت 
گرفت و تختال هایی با ابعــاد 1500*۲50 
میلی متر گردید. گفتنی است آنالیز شیمیایی 
تختال های مذکــور حاوی عناصــر آلیاژی 
مولیبدن، تیتانیوم، نیوبیوم و وانادیوم است. 
همچنین حداکثر میزان سولفور، هیدروژن و 
اکسیژن تختال های مذکور کنترل شده است؛ 
تختال های مذکور پس از انجام آزمایش های 
آنالیز شــیمیایی و ماکرواچ و بررسی عیوب 

سطحی به شــرکت فولاد اکســین ارسال 
گردید و با موفقیت به پلیت با کیفیت تجاری 

APIX۸0 تبدیل شده است.
ششم: تسمه های بســته بندی: یکی از مواد 
مصرفی در نواحــی نورد گرم و نورد ســرد، 
تسمه های بسته بندی هســتند که پس از 
اعمال تحریم های ظالمانه علیه کشور، ورود 
آن ها به داخل کشور غیرممکن شد؛ بنابراین 
فولاد مبارکه اقدام به تولید داخلی این تسمه ها 
کرد. این شرکت در مرحله اول اقدام به تولید 
ورق فول هارد تسمه نمود و پس از تحویل به 
شــرکت دیگری و اعمال پوشش و عملیات 
پخت، محصول را به صورت تسمه وارد شرکت 
کرده و آن ها را در خطوط بسته بندی استفاده 

کرد.
هفتــم: گریــد HCT600X: ورق هــای 
ضخامت پایین و استحکام بالای سرد نوردیده 
اخیرا موردتوجه بســیاری از خودروســازان 
قرار گرفته اند؛ مهم ترین دلیل تمایل به این 
فولادها نیاز به کاهش وزن خودرو و افزایش 
امنیت سرنشین خودرو اســت؛ در این راستا 
خودروهای فــوق کم کربن اســتحکام بالا 
و پخت ســخت پذیر توســعه یافتند، ولی 
شکل پذیری این فولادها با افزایش استحکام 
بسیار کاهش می یابد. بنابراین نیاز به تولید 
فولادهایی که هم زمان با افزایش استحکام، 
دارای شکل پذیری مناسبی باشد در صنعت 
خودروسازی احساس شد. فولادهای دوفازی 
نخستین نوع از این دست فولادها بودند که 
این نیاز را برطرف می کنند و این محصول با 

همکاری شرکت ورق خودرو تولید گردید.
گریــد  ایــن   :DX56 گریــد هشــتم: 
کشش پذیرترین گریدی اســت که توسط 
خودروسازان به صورت گالوانیزه درخواست 
شده است. ورق خام این گرید به ورق خودرو 
تحویل و این شــرکت با انجام آنیل مناسب 
خواص لازم را به دســت می آورد. این گرید 
از فولادهای IF با درصد کربن بســیار پایین 
به شمار می آید و خواص فوق کششی دارد و 

استاندارد تولیدی آن EN10346 است.
علیرضــا مولــوی زاده مدیر متالــورژی و 
روش هــای تولید شــرکت فــولاد مبارکه 
همچنین ضمن تشریح دســتاوردهای فوق 
ابراز امیدواری کرد: در سال 1401 نیز که مزین 
به نام »تولید؛ دانش بنیان و اشــتغال آفرین« 
اســت، طراحی و تولید محصــولات جدید 
با قــدرت ادامه یابــد و در ســال های آتی با 
راه اندازی خطوط توســعه جدید، کشــور از 
واردات سایر محصولات فولادی بی نیاز شود و 
زمینه صادرات نیز بیش از پیش محقق گردد. 
گفتنی اســت در طراحی و تولید گریدهای 
فوق، کارشناسان واحد متالورژی و روش های 
تولید با همکاری کارشناسان نواحی تولیدی 
نقش محوری را ایفا کرده انــد. وی در پایان 
ضمن تقدیر از حمایت های مدیرعامل و معاون 
بهره برداری شــرکت، از همکاری گسترده 
مدیریت های تولید فولادســازی، نورد گرم، 
نورد سرد و شــرکت ورق خودرو چهارمحال 
بختیاری در تولید محصولات جدید تشــکر 
کرد و اظهار داشت: بدون شك این موفقیت ها 
با همکاری کلیه واحدها ازجمله واحد فروش، 
برنامه ریزی، کنترل کیفی، آزمایشگاه ها و سایر 

واحدهای پشتیبانی حاصل شده است.

گزارش

  گزارش

 نوسان:سرپرســت ســازمان 
صنعت، معدن و تجارت اســتان 
اصفهان در بازدید از فولاد مبارکه 
استان  بزرگ  گفت: نقش صنایع 
اصفهان و ظرفیت های عظیم این 
صنایع به ویژه فولاد مبارکه برای 
افزایش تولید و ایفــای نقش در 
اقتصاد کشــور از اهمیت زیادی 

برخوردار است.
امیرحسین کمیلی سرپرست سازمان 
صنعت، معدن و تجارت استان اصفهان 
اظهار کرد: عزم جدی فولاد مبارکه برای 
افزایش تولید قابل تقدیر است که با رفع 
موانع موجود این صنعت به ســرعت و 
بدون وقفه در جامعه امیدآفرینی خواهد 
کرد. وی با بیان این که در شرکت فولاد 
مبارکه ظرفیت های زیادی برای افزایش 
بهره وری و عملیات  دانشی وجود دارد، 
افزود: امروز بازدیــدی از خطوط تولید 
این شرکت داشتم و متوجه این موضوع 
شدم که در فولاد مبارکه کارهای بزرگ 

شدنی است.
سرپرســت ســازمان صنعت، معدن و 
تجارت اســتان اصفهان خاطرنشــان 
کرد: وظیفه ما تســهیل امور اســت تا 
صنایعی همچون فولاد مبارکه بتوانند 
پروژه های خود را به نتیجه رســانده و 
باعث سربلندی کشور شوند. وی اذعان 
داشت: تمام تلاش خود را در سطح ملی و 
استانی انجام می دهیم و امیدواریم نتایج 
برنامه ریزی های مدیران فولاد مبارکه و 
تلاش کارکنان این شرکت به ثمر برسد 
تا در آینده ای نه چندان دور شاهد جهش 

تولید در این صنعت مهم کشور باشیم.
کمیلی با بیان این که امــروز در فولاد 
مبارکه بسیاری از زیرساخت های جهش 
تولید آماده است، تصریح کرد: اقدامات 
فولاد مبارکه بــرای کاهش مصرف آب 
بسیار قابل توجه است و بنا دارد در آینده 
میزان مصرف آب خود در فرایند تولید را 

بیش از پیش کاهش دهد. 
وی بــا تأکید بر ضــرورت به کارگیری 
ظرفیت صنعــت اســتان اصفهان در 
راســتای جهش تولید کشــور عنوان 
داشــت: ما می توانیم با همکاری فولاد 
مبارکه و حمایــت از این صنعت بزرگ 
و دیگر صنایع اســتان اصفهان به نتایج 
قابل توجهی دســت یابیم که این کار با 
ظرفیت ســنجی و حمایت دستگاه ها 
می توانــد موفقیت های بیشــتری را 
به همراه داشــته باشــد. وی در پایان 
ابرازداشت: اســتان اصفهان سرشار از 
ظرفیت های بزرگ صنعتی و اقتصادی 
برای کشور اســت که به همین خاطر 
بــا برنامه ریزی هــای دقیــق و منظم 
می توانیم تحولات اقتصادی بزرگی را در 

بخش های مختلف کشور محقق کنیم.
مدیرعامل فــولاد مبارکه در حاشــیه 
بازدید سرپرست سازمان صنعت، معدن 
و تجارت استان اصفهان از خطوط تولید 
این شرکت گفت: عزم ما در فولاد مبارکه 
برای افزایش تولید ملی، رشد اقتصادی 
در کشور و اجرای پروژه های توسعه ای 
بسیار جدی است، چراکه ما معتقدیم 
فولاد مبارکه می تواند در رشد اقتصادی 
کشور نقش به سزایی داشته باشد و این 

موضوع نیاز به حمایت دارد. 
محمدیاســر طیب نیا تاکید کرد: نباید 
با ســنگ اندازی در راه توسعه و تولید و 
مانع تراشی برای پیشرفت موجب کاهش 
سرعت پیشرفت صنایع کشور شویم، 
بلکه اگر به دنبال رشد اقتصادی کشور و 
محرومیت زدایی هستیم، باید مشکلات 

مردم و صنایع را برطرف کنیم.

industry

مدیرعامل شــرکت ورق خودرو چهارمحال و بختیاری ضمن تاکید بر نقش کلیدی این 
شرکت در توسعه پایدار منطقه و استان گفت: مجموعه ما علاوه بر سودآوری و اشتغال زایی، 
با تولید محصولات کیفی وارســال آن به بازارهای جهانی، می کوشــد با کسب سهم در 
بازارهای فراملی نقش موثری داشته باشد. حمید شجاعی در دیدار با کاظم منزوی معاون 
اقتصادی استانداری چهارمحال اظهار داشت: شرکت ورق خودرو چهارمحال و بختیاری در 
راستای ایجاد ارزش افزوده،احداث خط تولید شماره۲ گالوانیزه خود را دردستور کار دارد.

تاکید بر نقش ورق خودرو در توسعه پايدارمنطقه
مدیرکل دفتر صنایع معدنی وزارت صمت گفت: قطعی برق و گاز ضربه سنگینی به صنایع 
فولادی وارد خواهد کرد لذا وزارت صمت با برگزاری جلســات متعدد با وزارتخانه های 
نفت و نیرو در پی آن اســت که صنعت فولاد از قطعی برق در سال جدید آسیب نبیند.

سیف الله امیری با اشاره به دغدغه فولادسازان درباره قطعی برق صنایع تصریح کرد: قطعی 
برق و گاز ضربه ســنگینی به صنایع فولادی وارد خواهد کرد و ضررهای هنگفتی را به 

تجهیزات و کارخانجات فولادی تحمیل می کند.

ضربه سنگین به صنايع فولادی

عزم فولادمبارکه
قابل تقدير است طراحی و تولید ۸ محصول جدید

 نوسان :مدیرعامل صندوق حمایت و بازنشستگی کارکنان فولاد 
گفت: ما به دنبال کسب رضایت مندی کارکنان صنایع زیرمجموعه 
صندوق فولاد هم در حین کار و هم پس از بازنشستگی آنان هستیم.

حسین عامریان مدیرعامل صندوق حمایت و بازنشستگی کارکنان فولاد ضمن بازدید 
از خطوط تولید فولاد مبارکه، در دیدار با مدیرعامل و معاونین این شرکت با اشاره به 
تأکیدات رهبر معظم انقلاب مبنی بر ضرورت جهاد تبیین اظهار کرد: ما باید اقداماتی 
که می خواهیم انجام دهیم و اقداماتی که انجام داده ایم را به خوبی به مردم اعلام کنیم. 
وی هدف اصلی خود از حضور در فولاد مبارکه را تلاش برای رفع مشکلات مرتبط با 
حوزه سرمایه های انسانی این شرکت برشمرد و افزود: به دنبال کسب رضایت مندی 
کارکنان صنایع زیرمجموعه صندوق فولاد هم در حین کار و هم پس از بازنشستگی 

آنان هستیم.
مدیرعامل صندوق حمایت و بازنشســتگی کارکنان فولاد با اشــاره به اجرای طرح 
همسان سازی حقوق بازنشستگان خاطرنشان کرد: اجرای این طرح با همه موانعی و 
سختی هایی که داشت، راهکارهای قانونی خود را طی کرد و با موفقیت محقق شد. 
عامریان با اشاره به دغدغه و احساس مســئولیت صندوق فولاد نسبت به وضعیت 
افراد تحت پوشش این صندوق اذعان داشــت: صندوق فولاد آمادگی لازم برای رفع 
مشکلات کارکنان شاغل و بازنشسته فولاد مبارکه به عنوان کسانی که در صف مقدم 
جهاد اقتصادی کشور هستند را دارد.وی ابراز داشت: صندوق فولاد در راستای حمایت 
از کارگران و کارکنان فولاد مبارکه که تحت پوشش این صندوق هستند، آماده هرنوع 
همکاری با فولاد مبارکه است تا رضایت مندی حداکثری ایجاد شود و مردم ماحصل این 
تغییر رویکرد را احساس کنند؛ امیدوارم شرایط مناسبی را برای بازنشستگان صندوق 
فولاد ایجاد کنیم. وی در پایان بر ضرورت حل مشکل چندین ساله مشارکان شاغل 
صندوق فولاد که دغدغه اصلی این عزیزان در خط مقدم تولید است، تاکید کرد. لازم 
به ذکر مدیرعامل صندوق فولاد در پایان با جمعی از بازنشستگان شرکت فولاد مبارکه 

دیدار و گفت وگو کرد و شنونده مسائل و مشکلات پیشکسوتان عرصه تولید بود.
محمدیاســر طیب نیا مدیرعامل شــرکت فولاد مبارکه نیز در این دیدار با تأکید بر 
ضرورت اهمیت وضعیت کارکنان و بازنشستگان تحت پوشش صندوق فولاد اظهار 
کرد: کارکنان و بازنشستگان تحت پوشش صندوق فولاد نیازمند حمایت ویژه این 
صندوق از حقوق آنان اســت. وی افزود: صندوق فولاد و شرکت فولاد مبارکه از نظر 
ساختار، در برخی نقاط مشــابهت هایی و در برخی نقاط دیگر نیز همکاری هایی با 
یکدیگر دارند که ازجمله مهم ترین این مشابهت ها می توان به میلیون ها سهام دار و 
ذینفعان متعدد این دو اشاره کرد. مدیرعامل فولاد مبارکه با اشاره به تخصصی بودن 
و تولیدی بودن ساختار فولاد مبارکه خاطرنشــان کرد: فولاد مبارکه به واسطه های 
استراتژی های تدوین شده خود در کسب وکارهای جدید نیز ورود پیدا کرده که احتمال 
سرمایه گذاری های جدید در برخی حوزه ها به صورت مشترک میان فولاد مبارکه و 
صندوق فولاد نیز وجود خواهد داشت که در همین راستا می توان کمیته ای را تشکیل 
داد.وی با پیشنهاد تشکیل کمیته ای برای بازبینی در سبد سرمایه گذاری های فولاد 
مبارکه و صندوق بازنشستگی فولاد کشور و کمیته ای برای بررسی راهکارهای حمایت 
از کارکنان صندوق فولاد، به حضور برخی از شرکت های زیرمجموعه صندوق فولاد 
در زنجیره فولاد کشور اشاره کرد و اذعان داشت: برای استخراج ارزش افزوده بیشتر 
از زنجیره فولاد، می توانیم همکاری های مشــترکی را با صندوق فولاد تعریف کنیم.

صندوق فولاد
به دنبال رضایت مندی کارکنان

معاون بهره برداری فولاد مبارکه با اشاره به دستاوردهای سال ۱۴۰۰خبر داد؛

عباس اکبری محمدی معاون بهره برداری فولاد مبارکه از طراحی و تولید 8 گرید جدید در این شرکت 
خبر داد و گفت: این دستاورد با تکیه بر دانش تخصصی و توانمندی های داخلی، برنامه ریزی های دقیق 
و مدون مدیران بهره برداری و همکاری سایر واحدهای ذی ربط در حوزه های تختال، کلاف گرم، کلاف اسیدشویی، 
گالوانیزه و تسمه های بسته بندی در سال ۱۴۰۰ صورت گرفت و علاوه بر قطع واردات و خروج ارز از کشور زمینه 
صادرات این محصولات نیز محقق گردید. اکبری با معرفی این گریدهای جدید که در سال ۱۴۰۰ طراحی و تولید 
گردیده افزود: کلاف گرم  FAT(5۲-ST( ، یک گرید مقاوم به خستگی است که در سرندهای احیا مستقیم، 
سیستم های تعلیق خودرو و نیز پل ها کاربرد دارد؛ همچنین کلاف سرد  -HX۲۲۰YD  یک گرید شکل پذیر و دارای 

استحکام بالاست که کاربرد آن در صنعت خودروسازی است؛

هفته نامه نوسان
گروه  صنعت

مدیرعامل صندوق فولاد در بازدید از فولاد مبارکه مطرح کرد؛

 نوسان : نخستین نشست باشگاه مدیران روابط 
عمومی عضو اتــاق بازرگانی اســتان اصفهان به 
میزبانی شرکت فولاد مبارکه و در راستای ارتقای 
تعامل و هم افزایی میان صنایع اســتان اصفهان 
برگزار شد.محمدجواد براتی، مدیر روابط  عمومی 
شرکت فولاد مبارکه در ابتدای این نشست اظهار 
کرد: تشکل های مختلفی در استان در حال فعالیت 
در حوزه روابط عمومی هســتند و این باشگاه قرار 
نیست با دیگران رقابت کند و تنها تفاوت آن با دیگر 
اجتماعات این حوزه این است که تمام حاضران در 

این باشگاه اعضای اتاق بازرگانی هستند. وی هدف 
از برگزاری چنین نشســتی را هم افزایی و تعامل 
میان صنایع استان اصفهان دانست و افزود: روابط 
عمومی های عضو اتاق بازرگانی اصفهان باید بتوانند 
از یکدیگر ایده گرفته و گام های مؤثری در راستای 

رشد و ارتقای صنعت این استان بردارند.
مدیر روابط عمومی شرکت فولاد مبارکه در تشریح 
ضرورت برگزاری این نشست ادامه داد: در ابتدای 
تشــکیل این باشــگاه، روابط عمومی واحدهای 
صنعتی عضو اتاق بازرگانی بــه عنوان مخاطبان 

خاص این باشگاه مورد پایش قرار گرفتند؛ مهم ترین 
دلیل ایجاد این باشگاه افزایش تعامل و هم گرایی 
میان روابط عمومی های این واحدها جهت انتقال 
تجارب و یادگیری نکات جدید بوده اســت. وی 
خاطرنشان کرد: این هم افزایی می تواند منجر به 
شبکه سازی، استفاده ار ظرفیت های شرکت های 
تولیدی، فراهم شدن فرصتی برای ایده پردازی و 
انتقال تجربیات میان روابط عمومی های عضو اتاق 
بازرگانی اصفهان شــود؛ به عبارت دیگر مدیران 
روابط عمومی ها با فراهم شــدن چنین شرایطی 

می توانند دست به دست یکدیگر دهند و باعث رشد 
و ارتقای خود شــوند.در ادامه این نشست، مهدی 
شایسته فرد، مدیر حوزه ارتباطات و روابط عمومی 
اتاق بازرگانی اصفهان ضمــن قدردانی از میزبانی 
فولاد مبارکه اظهــار کرد: هدف از تشــکیل این 
باشگاه آشنایی مدیران روابط عمومی شرکت های 
عضو اتاق بازرگانی اصفهان با یکدیگر، محصولات و 
خدمات و دیگر نقاط مثبت این شرکت هاست که 
در نهایت، چنین نشست های به شبکه سازی اعضا 

و توانمندسازی آن ها منجر می شود.

در راستای هم افزایی میان صنایع استان اصفهان صورت گرفت؛

میزبانی فولاد مبارکه از نشست مدیران روابط عمومی عضو اتاق بازرگانی اصفهان

 نوسان :مهرداد فقیهیان، مدیرعامل شرکت فولادسنگ مبارکه 
در یادداشتی به مناسبت روز ملی منابع انسانی، نوشت: نامگذاری 
این روز یادآوری می کند که سازمان ها برای تسهیل مسیر توسعه 

و تولید دانش بنیان به منابع انسانی وابسته هستند.
مدیرعامل شرکت فولادسنگ مبارکه در این یادداشت آورده است: روز ۲5 فروردین ماه، 
مصادف با روز بزرگداشت عطار نیشــابوری به نام »روز ملی منابع انسانی« نامگذاری 
شده است. ضمن تبریك این روز به همه جهادگران و تلاشگران شرکت فولادسنگ، 
نامگذاری این روز یادآوری می کند که سازمان ها برای تسهیل مسیر توسعه و پیشرفت 
و تولید دانش بنیان به منابع انسانی وابسته هستند. در عصر حاضر یکی از شاخصه های 
ارزیابی رشد، توسعه و پیشرفت هر کشوری منابع انسانی ماهر و کارآمد است. منابع 
انسانی در تولید، حفظ و گسترش ثروت ملی نقش ویژه ای دارد چراکه منابع طبیعی 
و فیزیکی محدود خواهد بود و این سرمایه انســانی شایسته و لایق است که می تواند 
ریل گذاری لازم برای حمایت از تولیــد را صورت دهد. منابع انســانی، از مهمترین 
مولفه های توسعه در هر کشور است که ضمن تغییر و رشد خود می تواند سایر نهاده های 
تولید را با خلاقیت و نوآوری دگرگون و یا متعادل کند. استراتژی ارتقا سرمایه انسانی 
با ارائه آموزش عمومی و آموزش های ضمن خدمت به رشــد و بهره وری شرکت یاری 
می رساند. سرمایه انسانی با ذخیره دانش، مهارت، صلاحیت و توانایی هایی که عمدتاً از 
طریق آموزش کسب می شود، موتور محرکه رشد اقتصادی محسوب می شود. در این 
میان شرکت فولاد سنگ، با برخورداری از منابع انسانی بادانش، ماهر و متعهد در راستای 
اهداف گروه فولاد مبارکه اقدام کرده است. این شرکت با 135 نیروی کار و بهره مندی از 
تجربیات نیروهای بازنشسته، امنیت و سلامت در محیط کار را در چارچوب برنامه های 
خود هدف گذاری کرده است. ارائه آموزش های ضروری و ارتقا ایمنی در محیط کار این 
شرکت را در زمره ایمن ترین فضای کاری برای کارگران زحمتکش فولاد سنگ بدل 
کرده اســت به گونه ای که ضریب تکرار حوادث در سال گذشته 3.54 درصد و ضریب 
شدت حوادث ۲.07 درصد بوده است. شــرکت فولادسنگ با تدوین منشور اخلاقی 
فرهنگ سازمانی را ارتقا بخشیده و با ایجاد نظام جامع سلامت و بهبود فضای کار محیط 

امنی را برای تلاش پرسنل شرکت فولاد سنگ ایجاد کرده است.

"منابع انسانی"
تسهیلگر توسعه و تولید دانش بنیان

یادداشت به مناسبت روز ملی منابع انسانی؛
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مصطفي رجبي مشهدي، مدیرعامل شرکت مدیریت شبکه برق ایران گفت: مخازن 
نیروگاه هاي برقابي 10 درصد نسبت به سال گذشته، کمتر آب دارند ولي سعي شده آب 
را ذخیره کنیم. وي در ادامه گفت: در سال 1400، 15 هزار مگاوات کمبود برق داشتیم، 
براي سال 1401، 6هزار نیروگاه ساختیم ولي به رغم آن حداقل ۲ تا 3 هزار مگاوات به 
تعداد مشترکان جدید در بخش خانگي و صنعتي شبکه برق اضافه شد که باید جبران 

شود. باید بتوانیم 10هزار مگاوات را از طریق مدیریت سمت تقاضا جبران کنیم.

افشین صدردادرس، مدیرعامل اتحادیه مرکزي دام سبك کشور با بیان اینکه با مازاد و 
انباشتگي دام زنده مواجهیم ولي واردات گوشت انجام مي شود، گفت: مافیاي گوشت 
اجازه نمي دهد قیمت  گوشت قرمز در بازار کاهش یابد که واردات ادامه داشته باشد. 
صدردادرس، با بیان اینکه قیمت دام زنده از هفته گذشته روند کاهشي پیدا کرده است، 
گفت: در اسفندماه قیمت هر کیلو دام زنده سبك 75 تا ۸0 هزار تومان بود ولي در حال 

حاضر قیمت آن به کیلویي 65 هزار تومان رسیده است.

مازاد دام داريم  ولی گوشت وارد می شود10 هزار مگاوات ناترازی برق داريم
 گزارش

 نوسان : حمیدرضا شــیروانی مدیرعامل شرکت عمران شهر 
جدید فولادشهر، ضمن حضور در ذوب آهن اصفهان، با مهندس 
ایرج رخصتی سرپرســت مدیریت عامل این شرکت دیدار و 

گفتگو کرد . 
مهندس رخصتی در این دیدار، تعامل و همکاری شرکت عمران فولاد شهر 
با ذوب آهن را شایسته قدردانی دانســت و گفت: برخی مسائل فی مابین از 
جمله تعیین تکلیف مالکیت در چند مورد باقی مانده اســت که با توجه به 
دیدگاه مثبت و سازنده طرفین به زودی حل می شود .وی افزود: فولادشهر 
توسط ذوب آهن ایجاد شد و هنوز هم به این شهر خدمات می دهیم که در 
حوزه مسئولیت اجتماعی شرکت است .سرپرست مدیریت عامل ذوب آهن 
با اشاره به برخورداری این شرکت از فضای ســبز ریشه دار به وسعت بیش 
از 16هزار هکتار گفت: دانش و توانایی در حوزه فضای ســبز موجود در این 
شرکت می تواند در فولادشهر برای توسعه فضای سبز به کار رود .مهندس 
رخصتی یکی از زمینه های اصلی همکاری بین ذوب آهن و شرکت عمران 
فولاد شهر را در حوزه ساخت مسکن دانست و گفت: با توجه به فعالیت ذوب 
آهن برای تامین مسکن کارکنان، تعامل در این زمینه بسیار موثر و ضروری 
اســت ضمن این که ذوب آهن می تواند در جهت تامین مقاطع ساختمانی 
برای پروژه های ساخت مسکن فولادشهر در قالب طرح دولت برای ساخت 

یك میلیون مسکن در سال، نقش موثری ایفا نماید.
شــیروانی نیز بر ضرورت هم افزایی ذوب آهن و شــرکت عمران فولادشهر 
تاکید کرد و گفت: هسته اصلی فولادشــهر توسط ذوب آهن بنا نهاده شد و 
مالکیت آن نیز در گذشته متعلق به این شرکت بود و هم اکنون تعداد قابل 
توجهی از کارکنان و بازنشســتگان ذوب آهن در فولادشهر ساکن هستند.

مدیرعامل شرکت عمران شهر جدید فولادشهر افزود: بر اساس طرح دولت 
برای ســاخت یك میلیون مسکن در سال که قرار اســت در این چهار سال 
تداوم یابد، در مجموع 600 هزار مسکن به شهرهای جدید اختصاص یافته 
که در این میان سهمیه فولادشهر 15 هزار مسکن است و این امر می تواند 
زمینه همکاری خوبی با ذوب آهن باشــد. وی ضمن اعلام آمادگی شرکت 
عمران شهر جدید فولادشهر برای همکاری در جهت اجرای پروژه ساخت 
مســکن برای کارکنان ذوب آهن، اظهارداشــت: امیدوارم در حوزه توسعه 
فضای سبز فولادشهر با حمایت ذوب آهن بتوانیم گام های موثری برداریم 

که درنهایت رضایت بیشتر مردم را حاصل نماید.

هم افزایی برای افزایش تعاملات

در دیداران مدیران ذوب آهن و شرکت عمران فولاد شهر مطرح شد؛ 

شرکت  ســخنگوی  نوســان:   
آبفای استان اصفهان با بیان اینکه 
به طورقطع با ۱۰ روز جریان زاینده رود، 
چاه های فلمن آبگیــری نمی کند، 
گفت: امیدواریم با ورود فاز اضطراری 
سامانه دوم آبرسانی اصفهان بزرگ 
و اضافــه شــدن ۱.6 مترمکعب بر 
ثانیه تابستان امسال شهروندان با 
مشکلات کمتری مواجه خواهند شد.

مهرداد خورسندی درباره وضعیت منابع 
آبی اصفهان با توجه به افزایش دمای هوا، 
اظهار کرد: اگرچه هوای اصفهان گرم شده، 
اما چاه های متفرقــه همچنان خاموش 
است و تأمین آب 5۸ شهر و 3۸0 روستا 
با همان ظرفیت 11.5 مترمکعب بر ثانیه 
توســط تصفیه خانه باباشیخعلی انجام 
می شــود. وی افزود: سامانه اول آبرسانی 
اصفهان بزرگ از شمال در اردستان آغاز 
و تا جنــوب در جرقویه ادامــه و از غرب 
در باغ بهــادران تا انارک در شــرق ادامه 
می یابد. سخنگوی شرکت آبفای استان 
اصفهان ادامه داد: از این میزان حدود یك 
مترمکعب برثانیه در شهرستان لنجان و 
قبل از تونل اشترجان برای شهرهای باغ 
بهادران، چرمهین، زرین شــهر مصرف و 
بقیه معــادل 10.5 مترمکعب بر ثانیه از 
طریق تونل آبرســانی در دیگر شهرهای 
سامانه اول اصفهان بزرگ مصرف می شود. 
وی با تأکید بر اینکه هنــوز در اصفهان 
چاه های غیر متفرقه خــود را وارد مدار 
نکرده ایم، تصریح کرد: ســال گذشته به 
دلیل خشکســالی 50 درصد ظرفیت 
آبدهی چاه هــای متفرقــه در اصفهان 

کاهش یافته بود.
خورسندی درباره وضعیت چاه های فلمن، 
توضیح داد: باید توجه داشت که چاه های 
فلمن، چاه های کم عمق با قطر زیاد با یك 
سری گالری و یا تونل های افقی هستند که 
آب را از زیر بستر رودخانه مکش می کند و 
بعد کلرزنی آب انجام می شود. وی با تاکید 
بر اینکه چاه های فلمــن به خودی خود 
آب ندارند و حیات ایــن چاه ها به حیات 
زاینده رود وابسته اســت و به طورقطع با 
10 روز جریان زاینده رود، چاه های فلمن 
آبگیری نمی کند، یادآور شد: سال گذشته 
چاه های فلمن به دلیل خشکسالی وارد 
نشد و امسال نیز این چاه ها روشن نشده 
است.سخنگوی شــرکت آبفای استان 
اصفهان با پیش بینی وضعیت منابع آبی 
اصفهان، گفت: امیدواریم ســامانه دوم 
آبرسانی اصفهان بزرگ مرحله به مرحله 
توسط شــرکت آب منطقه ای وارد مدار 
شود که اگر این سامانه وارد شود ظرفیت 
1.6 مترمکعب بــر ثانیه آب بــه 11.5 
مترمکعب بر ثانیه ظرفیت ســامانه اول 
آبرســانی اصفهان بزرگ اضافه می شود، 
البته در این شــرایط حتی اگر نیاز باشد 
چاه های متفرقه نیز وارد مــدار خواهد 
شد.وی افزود: سال گذشــته بالای 1۸ 
هزار لیتر بر ثانیه در برخی ســاعات نیاز 
آبی اصفهان بود و امیدواریم سامانه دوم 
آبرسانی اصفهان بزرگ طی چند مرحله 
وارد مدار شود. خورســندی درباره اینکه 
امسال آبرسانی ســیار خواهیم داشت یا 
خیر؟ اظهار کرد: امیدواریم با بحرانی همانند 
بحران آب کم آبی و بی آبی ســال گذشته 
در اصفهان مواجه نشویم. وی افزود: سال 
گذشته تصفیه خانه باباشیخعلی اصفهان 
کشش تصفیه بیش از 11.5 مترمکعب بر 
ثانیه آب را نداشت، اما با ورود فاز اضطراری 
سامانه دوم آبرسانی اصفهان بزرگ و اضافه 
شــدن 1.6 مترمکعب بر ثانیه تابســتان 
امسال شهروندان با مشــکلات کمتری 

مواجه خواهند شد.

حمیدرضا کاهدی کارشــناس بازارهای 
مالــی در گفت و گو بــا »جهان صنعت« 
تمامی بازارها از جمله دلار و سرمایه را در 
سال جاری تابع تورم داخلی و بین المللی 
می داند و بر این باور است که نه تنها دلار 
با نگاه به تورم عمومــی کالاها و خدمات 
رشد خواهد کرد بلکه بازار سرمایه را نیز 
در مســیر صعودی قرار می دهد.خبرها 
طی روزهای گذشته حاکی از آزادسازی 
منابع بلوکه شده ایران در خارج از مرزها 

بوده است. 
روز گذشته نیز ســخنگوی وزارت امور 
خارجه این رونــد را تایید کرد. تحرکات 
دیپلماتیك نیز از پیشــرفت مذاکرات و 
به سرانجام رسیدن برخی از موضوعاتی 
نشان دارد که پیش از این محل اختلاف 
بوده است. بر اساس تجربه های پیشین، 
پیش بینی می شــد این خبرها به عنوان 
اهرمی بــرای کاهش نــرخ دلار در بازار 
آزاد عمل کند. با این حال اما روز گذشته 
شــاهد عبور قیمت دلار از محدوده ۲۸ 
هزار تومان بودیــم. بازار ســهام نیز که 
همواره در مســیریابی خود، بــه بازار ارز 
چشم داشته اســت، روز گذشته ساعات 
مثبتی را ســپری کرد و بر همین اساس 
بخشی از ســهم های صادراتی توانستند 
رشــد قابل ملاحظــه ای را تجربه کنند. 
گفتنی اســت روز گذشــته قیمت سکه 
طلا و طلای 1۸ عیار هم افزایشــی بود. 
کارشناســان بر این باورند کــه در حال 
حاضر این توان بالای تورم عمومی است 
که به هدایت بازارها مشــغول شده و اثر 

اخبار مثبت بر عملکــرد بازارها را خنثی 
کرده است.

پیشخورشدن خبرهای تکراری
حمیدرضا کاهدی کارشــناس بازارهای 
مالــی در گفت و گو بــا »جهان صنعت« 
درباره روند افزایشی دلار در روز گذشته 
عنوان می کند: »از اسفندماه سال گذشته 
و پس از ریزش دلار تــا ۲5 هزار تومان، 
انتظار داشــتیم که بــازار ارز مجددا به 
سمت بالا بازگردد. بر اساس نشانه هایی 
که وجود داشت، مشخص بود که برجام 
هم فعلا محقق نمی شــود و بــه تعویق 
خواهد افتاد.« او همچنین تاکید می کند: 
»بحثی هم که در مــورد پول های بلوکه 
شده مطرح اســت، تاکنون بارها رخ داده 
و به نظر من بازار دیگر واکنش زیادی به 
آن نشان نمی دهد؛ تا زمانی که این اقدام 
قطعی نشــود و اتفاق نیفتد،  بازار به این 
اخبار توجهی نمی کند مگر آنکه از وقوع 
آن مطمئن باشــد. به همیــن دلیل روز 
گذشــته واکنش مثبتی از این جهت در 

بازار دیده نشد.«

انعکاس تورم در نرخ دلار
کاهدی در ادامه به افزایش تورم کالا طی 
مدت اخیر و رشد حجم نقدینگی اشاره و 
تاکید می کند که همه این موارد دست به 
دست هم داده اند تا همه بازارها با سمت 
بالا حرکت کنند. این کارشناس بازارهای 
مالی اظهار می کند: »بررسی بازار مسکن 
نشان می دهد که متوسط قیمت هر متر 

مربع آپارتمان در تهــران از 30 میلیون 
تومان عبور کرده اســت؛ سابقه تاریخی 
نشان می دهد که میانگین قیمت مسکن 
در تهران برای هر متر مربع هزار دلار بوده 
است. در حالی نرخ مسکن به بیش از 30 
میلیون تومان برای هر متر مربع رسیده 
اســت که دلار در محدوده های ۲5 و ۲6 
هزار تومان معامله می شد. همچنان هم 
این روند جاری است و از همین رو به نظر 
من دلار از بقیه بازارها عقب افتاده است.« 
او می افزاید: »اگر به مخارج جاری زندگی 
هم نگاه کنیم می بینیم که طی ماه های 
اخیــر تمامی کالاهــا و خدمات رشــد 
داشــته اند. در بازار خودرو ما شاهد رشد 
قیمت ها بوده ایم. ســکه هم همین گونه 
اســت. نرخ ســکه هم روز گذشــته در 
محدوده های بــالای 13 میلیون و 100 
هزار تومــان معامله می شــد.« کاهدی 
تاکیــد می کنــد: »بر همین اســاس به 
نظر من حرکت رو به رشــد دلار، روندی 
منطقی است و واکنش نسبت به تورمی 
اســت که در اقتصاد رخ داده اســت و از 
همین رو اخبــار مثبت تاثیــر چندانی 
بر رونــد دلار نــدارد.« این کارشــناس 
بازارهــای مالی عنوان می کنــد: »با این 
حال اگر برجام در نهایت به نتیجه برسد، 
شــاهد یك افت قابل توجه دیگر در نرخ 
دلار خواهیم بود؛ هر چنــد بعید به نظر 
می رســد قیمت دلار به کمتر از ۲5 هزار 
تومان کاهش یابد یا تثبیت شود. به ویژه 
آنکه دلار در بودجه هم بالاتر بسته شده 
و همه از جمله دولــت، مجلس و مردم بر 

ســر این نرخ رضایت کامل داشته اند. از 
همین رو نباید انتظار داشت دلار از این به 
بعد توقف کنــد.« کاهدی اضافه می کند: 
»دلار منعکس کننده واقعیت های جامعه 
اســت؛ تورم را می بیند و توجیهی ندارد 
برای آنکه در سطوح پایینی پایدار بماند.«

اثر مثبت تورم بر بورس
کاهدی در ادامه عنــوان می کند: »تاثیر 
تمامی شــرایط و رویکردهــا به صورت 
تورم مضاعــف در بازار بــورس هم قابل 
مشــاهده خواهد بــود. در این خصوص 
توجه به بودجه ســال جاری هــم حائز 
اهمیت است. بودجه امسال در واقع آثار 
تورمی خواهد داشت. بحث افزایش نرخ 
حامل های انرژی، نرخ ســوخت صنایع 
مانند پتروشیمی ها، فولاد و سیمان که بر 
قیمت تمام شده تاثیر قابل توجهی خواهد 
داشت، در بودجه سال جاری خودنمایی 
می کند. اگر چه اثر این نرخ ها در صنعت 
سیمان کمتر بروز می یابد اما در صنعت 
فولاد، تاثیر قابل توجهی خواهد داشــت. 
همین امر باعث شده اســت در ساخت 
بســیاری از ســازه هایی که در صنعت 
ساختمان می توانســت برمبنای اسکلت 
فلزی استوار شــود، به سمت بهره گیری 
از سازه های ســیمانی روی آورند. حتی 
در این شرایط اســتفاده از آجر هم دیگر 
به صرفه نیســت و بلوک های ســیمانی 
صرفه بیشــتری دارند. غرض اینکه باید 
توجه داشــت این تــورم در همه صنایع 
و کالاهــا مشــهود خواهد بــود.« این 
کارشــناس بازارهای مالی بــا تاکید بر 
اینکه اثر تورمی بــر بورس مثبت خواهد 
بود، اظهار می کند: »حتی اگر برجام برای 
مدت کوتاهی اثر منفی روی بازار ســهام 
داشته باشــد فکر می کنم چندان دوامی 
نخواهد داشــت و بحث تورم، بازگشــت 
دلار به مسیر صعودی و بودجه اثر رشدی 
و مثبت روی بازار سهام خواهند داشت. 
باید توجه داشته باشیم که اکنون مساله 
پیامدهای جنگ روســیه و اوکراین هم 
مطرح اســت. مثلا در بحث زغال سنگ 
صنایع ســیمان ترکیه که از روسیه تهیه 
می شــد پس از تحریم روســیه، سیمان 

ترکیه به شدت رشد قیمت داشته است. 
این موج به تمام منطقه تسری می یابد و 
نرخ ها را افزایشــی می کند. در این مسیر 
شــرکت های ســیمانی ایران هم قیمت 
را افزایش خواهند داد. بر همین اســاس 
می توان گفت که اثر تورم در همه سهم ها 
قابل توجه خواهد بــود. از همین رو بازار 
بورس با توجه به این شرایط و همچنین 
ریزش قابل توجه دو سال گذشته بهترین 
گزینه سرمایه گذاری در بلندمدت یعنی 

بازه یك تا دو ساله خواهد بود.«

پیشخورشدن خبرها
رویكرد بازار سرمایه در قبال تصمیم بازار دلار چه خواهد بود؟؛  گزارش

امیدواری به اجرای
سامانه دوم آبرسانی

citizen

با وجود آنکه طی روزهای گذشته اعلام شده بود بخشی از منابع ارزی بلوکه شده ایران در حال 
آزادسازی است و به تایید مقامات مسوول نیز رسیده بود، اما شاهد آن بودیم که نرخ دلار در 
بازار آزاد از ۲8 هزار تومان نیز عبور کرد و توانست برای ساعاتی در این کانال پایداری کند. این 
روند قیمتی، رشد شاخص های بازار سرمایه و افزایش قیمت سهام برخی گروه های این بازار را نیز در پی داشت تا 
در نهایت روزی مثبت را برای معامله گران بازار رقم بزند. با این حال اما نکته قابل توجه در معاملات روز گذشته 
معطوف به سردرگمی بازارها نسبت به روند نرخ دلار بود. به عبارت دیگر در حالی که پیش بینی می شد به عادت 
مالوف، در پی انتشار خبر آزادسازی منابع بلوکه شده، نرخ ارز کاهشی شود اما قیمت دلار این بار بالا رفت و 
توانست کانال جدیدی را هم فتح کند. بر همین اساس اکنون این سوال مطرح می شود که قرار است دلار چه 

روندی را در پیش بگیرد و رویکرد بازار سرمایه در قبال تصمیم بازار دلار چه خواهد بود؟ 

هفته نامه نوسان
گروه بازارها

کارشناسان روند تمامی بازارها در سال جاری را تابع تورم داخلی و بین المللی می دانند

 نوسان : اســتاندار اصفهان گفت:یکی 
از خشــت های کج فعلی نوع جذب معلم 
اســت که اگر این مشــکل حل شود بار 

بزرگی از دوش دولت برداشته می شود.
ســید رضا مرتضوی در صــد و پنجاه و 
هفتمیــن شــورای آمــوزش و پرورش 
اســتان اصفهان اظهار داشت: مهم ترین 
و فرهنگی ترین شورای اســتان شورای 
آمــوزش و پرورش اســت کــه می تواند 

مشکلات استان را در بلند مدت حل کند. 
وی افزود: سه حوزه اصلی آموزش پرورش 
محتوا، نیروی انســانی و فضای آموزشی 
باید مورد توجه باشــد، وضعیت مدارس 
تعریفی نــدارد، مدارس ســنگی و خطر 

آفرین زیادی در اصفهان وجود دارد. 
استاندار اصفهان ادامه داد: در بحث نیروی 
انســانی بیش از ۲1 هزار کمبــود داریم 
که با بازنشسته های امســال ۲۸ هزار نفر 

می شود، یکی از خشــت های کج الان این 
نوع جذب معلم اســت و اگر این مشــکل 
را حل کنیم بار بزرگــی از دوش دولت در 

آینده برداشتیم. 
وی اضافه کرد: در حوزه خیرین مدرســه 
ساز باید همکاری انجام شــود و خیلی از 
مدارس یــك کمك کوچك بــرای آماده 
سازی نهایی می خواهد که باید توجه شود.

مرتضــوی تصریــح کــرد: معلــم بــا 

سیاســت های فعلی به ســمت کارهایی 
می رود که در شأن آن نیست، معلم الگوی 
نسل آینده است و اگر به آن توجه نشود در 

آینده به مشکل می خوریم. 
وی ابراز داشت: پســرفت های جدی در 
اســتان اصفهان شــکل گرفته و باید به 
کمك وزیــر آموزش و پــرورش این نگاه 
را تغییر دهد تا این نگاه اشــتباه در دولت 

جدید شکل نگیرد.

استاندار اصفهان مطرح کرد:

نگاه برخوردار به اصفهان تغییر یابد

سابقه تاریخی نشــان می دهد که میانگین 
قیمت مسکن در تهران برای هر متر مربع هزار 

دلار بوده است

 نوســان : ذوب آهن اصفهان موفق به دریافــت گواهینامه 
CARES، برای صادرات میلگرد آجدار به کشورهای منطقه 

بریتانیا و حوزه خلیج فارس شد.
محمد صدری مدیر کیفیــت فراگیر ذوب آهن اصفهــان در این خصوص 
اظهار کرد: مطابق اســتاندارد»BS«، 4449 محصولات با توجه به خواص 
مکانیکی مورد نظر باید با سیســتم ترمکس تولید شــود و برای تولید این 
محصولات از سیســتم جدید ترمکس که به صورت خلاقانه و بومی سازی 
کارگاه نورد 300 و 350 طراحی،ساخت و نصب گردیده، استفاده شد. وی 
افزود: این سیستم جدید باعث افزایش و پایداری کیفیت محصول و سهولت 

در اجرای کار شد.
مدیر سابق کیفیت فراگیر شرکت نیز گفت: گواهینامه کرز نقش مهمی در 
صادرات به ویژه برای کشورهایی که از اســتاندارد BS4449 استفاده می 

کنند، دارد. 
حسین دیباجی با اشاره به این که در طی سه روز ممیزی، یك نفر حضوری 
و چند نفر نیز به صورت آنلاین حضورداشــتند، گفت: در پروســه دریافت 
موفقیت آمیز این گواهینامه، مدیریت های مختلف شرکت مشارکت فعالی 
داشــته و در طی این ممیزی تمام فرایندها از زمان ورود مواد اولیه تا خروج 
محصولات نهایی مورد بررســی قرار گرفت. وی افزود: یکی از حساس ترین 
تست ها، تست خســتگی می باشد که خوشــبختانه برای تمام مقاطع در 
آزمایشگاه انگلستان مورد تایید واقع گردید که این نشان می دهد که تمام 
بخش ها از جمله تولید، آزمایشگاه، کنترل کیفی و ... وظایف خود را به نحو 

احسن انجام داده اند. 
دیباجی اظهار داشــت: به جرات مــی توان گفت: تاکنــون چنین ممیزی 
سختگیرانه ای در ذوب آهن انجام نشده بود و شــرکت سهامی ذوب آهن 

اصفهان تنها دارنده گواهینامه CARES در ایران است..
معاون تولید نورد 350 نیز در این خصوص گفت: با حضور نماینده موسسه 
CARES در کارگاه از محصــولات آرماتور N16، در نــورد 350 نمونه 

برداری و به آزمایشگاه ارسال شد. 
حسین مشکین اظهار داشــت: خواص مکانیکی مورد نیاز در این استاندارد 
بالاترین خواص مکانیکی ممکــن در محصولات فولاد ســاختمانی و کم 
کربن اســت؛ با توجه به بســته بودن محدوده مجاز عناصر آلیاژی و فولاد 
هیپویوتکتوئید خواسته شــده در این اســتاندارد، با طراحی و بومی سازی 
ترمکس، بعد از آخرین قفسه نهایی دمای سطح میلگرد سریعا کاهش داده 
شــده و لایه نازک مارتنزیت تشکیل شده در ســطح میلگرد باعث افزایش 

استحکام می شود. 
وی ادامه داد: همچنین ساختار پرلیتی تشکیل شده در مرکز میلگرد باعث 
افزایش چقرمگی میلگرد می شود. در ضمن با تراش آج های طراحی شده بر 
روی غلطك، مقاومت به خستگی این محصول نیز افزایش قابل توجهی پیدا 

کرده است.

دریافت گواهینامه صادرات به بریتانیا 

مدیر کیفیت فراگیر ذوب آهن اصفهان خبر داد؛
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بـرای دومیـن بار طی هفتـه جاری امـواج گـرد و غبار بخش 
هـای وسـیعی از ایـران را فـرا گرفـت. ریزگردهـا از غـرب 
کشـور مـی آینـد: یعنـی از عـراق و سـوریه و بیابـان های 
شـمالی عربسـتان. تغییر اقلیم، فرسـایش خـاک، گرمایش 
زمیـن و خشکسـالی های طولانـی از عوامل اصلـی غبارآلود 

شـدن هـوای منطقه می باشـند.
بـا ایـن وصـف، ایـن نـه بحرانی ملـی، بلکـه معضلـی منطقه ای اسـت و 
چـاره آن در گـرو سیاسـت هـای میـان مـدت و بلندمـدت در چارچـوب 

همکاری های فرامرزی است. ا
مـا سـوگمندانه نـه تنهـا ایـن گونـه نیسـت، بلکه هر کشـوری به سـهم 
خـود، بـا اجرای سیاسـت های توسـعه ای نامتوازن و متناقض بـا الزامات 

زیسـت محیطی در تشـدید آن می کوشـد. 
نمونـه اش ایـران اسـت کـه نهضـت سدسـازی دهـه هفتاد و هشـتاد آن 
و طـرح هـای آبـی متعاقبش، بیـش از پیـش در تنور تنش آبـی و تغییر 

اقلیـم دمید.
امـا در ایـن میان سـهم اصلی بـه ترکیه و امپریالیسـم آبی آن می رسـد. 
ایـن کشـور در چهـار دهـه گذشـته از فرصـت غفلـت ایـران و عـراق در 
جنـگ هشـت سـاله اسـتفاده کرد و بـا اجرای پـروژه های عظیـم آبی به 

مهـار و مدیریـت منابـع رودخانـه های مشـترک پرداخت. 
متعاقـب آن تبدیـل دولـت هـای عراق و سـوریه به دولت هـای ضعیف و 
شکسـت خـورده، فرصتی طلایی در اختیار آنکارا گذاشـت تا بـا فراغ بال 
بیشـتر حقابه این دو کشـور را تصرف و محیط زیسـت آن ها را به شـیوه 

ای جبران ناپذیـر دگرگون نماید.
دیپلماسـی آب ترکیـه بـا اسـتفاده از فرصـت " بـی دولتـی " در عـراق 
و سـوریه، بـه عنـوان بـازوی اصلی سیاسـت خارجـی تهاجمی و توسـعه 
طلبانـه آن عمل کرده اسـت. جنـگل زدایی و بیابان سـازی در جغرافیای 
کردسـتان بـه بهانـه مقابلـه بـا چریـك های کـرد و غـارت نفـت و گاز و 
ثـروت های زیرزمینی اقلیم کردسـتان - طی قراردادهایی نامکشـوف که 
غیـر از بخشـی از رهبـری حزب دمکرات کردسـتان کسـی کوچك ترین 
آگاهـی از مفـاد آن هـا ندارد - بخش دیگری از دسـتور کار امپریالیسـتی 

ترکیـه در این زمینه اسـت. 
ترکیـه بـه عنـوان قـدرت نظامـی و اقتصـادی منطقـه، نـه تنهـا پایبنـد 
حفاظـت همسـنگ از اقلیـم و آب و هوای منطقه نیسـت، بلکـه با کاربرد 
سیاسـت و یکجانبـه گرایـی مطلـق، بـا نادیـده گرفتـن منافع سـایرین، 
امنیـت و معیشـت میلیـون ها نفر و نسـل هـای آتی را به خطـر انداخته 

است.
غلبـه دیـدگاه هـا و سیاسـت هـای امنیـت محـور در خاورمیانـه و وجود 
جنـگ هـای نیابتی و مسـتقیم متعـدد و رقابت های حاصـل جمع صفر، 
باعـث شـده موضـوع حفـظ زمین و مهـار تنش آبـی و رفع آلودگـی هوا، 
بـه اولویـت دولت ها تبدیل نشـود و تاب آوری اقلیمـی و کالبدی منطقه 

با مخاطره بیشـتری مواجـه گردد.
سـپهر سیاسـی خاورمیانـه ماننـد آسـمان آن تاریـك و غبارآلود اسـت و 
توسـعه ملـی و همکاری هـای منطقه ای، حلقه های مفقوده ای هسـتند 
کـه قربانی تنش های سیاسـی ویرانگر و فعال شـدن مخرب گسـل های 
قومـی و مذهبـی شـده اند. توسـعه امروزه امـری ملی و داخلی نیسـت و 
دسـت یابـی بـه رشـدی پایـدار و متـوازن و فراگیـر در گرو تـن دادن به 
تقسـیم کار جهانـی و بازتعریـف مناسـب اولویت های سیاسـی و امنیتی 
و مشـارکت منطقـه ای و بیـن المللی اسـت. طوفان گرد و غبـاری که در 
هفتـه جـاری دو بار نیمی از کشـور را درنوردید، به بهترین شـکل گویای 

این منظور اسـت. 
در دهـه شـصت ایران و عـراق درگیر جنگ و صدور انقـلاب بودند، ترکیه 
در حـال مهـار سرچشـمه های دجله و فـرات بود. در دهـه هفتاد هم  که 
دو کشـور  مشـمول سیاسـت مهار دوگانه آمریکا شـدتد، ترکیه مشـغول 
جـذب سـرمایه خارجی و پی ریـزی جهش اقتصادی دهه های بعد شـد. 
در دهـه هـای هشـتاد و نـود هـم کـه دولـت های عـراق و سـوریه، عملا 
دیگـر وجـود نداشـتند، ایـران به تقویت نفـوذ امنیتی و سیاسـی خود در 
آنهـا پرداحـت در حالیکـه ترکیه  دسـتور کاری امپریالیسـتی اتخاذ کرد: 
از سـویی بـا اشـغال سـرزمین و بـا ثمـن بخـس آب و منابـع طبیعـی و 
ثـروت هـای زیرزمینـی آنها را می بـرد و از طرف دیگـر محصولات تولید 
شـده را بـه بازارهـای آنهـا مـی فرسـتد. نفوذ سیاسـی و فرهنگـی هم از 

پـس این هـا که امری سـهل اسـت. 
روشـن اسـت که بدون اقتصاد محور شـدن رویه های سیاسـی و امنیتی 
موجـود در منطقـه و اتخاذ یـك روند همکاری معطوف بـه نفع همگانی، 

امـکان حـل معضل موضوع  وجـود ندارد.
در اسـفند 66 هنگامی که اسـکادهای عراقی به آسـمان تهران رسـیدند، 
منطـق اسـتراتژیك ایـران متاثـر و ضـرورت خاتمـه جنـگ بـی حاصـل 
جـدی تـر در دسـتور کار قرار گرفت. رسـیدن گرد و غبـار بیابانهای عراق 
و عربسـتان بـه آسـمان تهران مـی تواند به شـیوه ای مشـابه الهام بخش 
باشـد: اقتصـاد از سیاسـت مهـم تـر اسـت، آب ارزش بیشـتری از  نفـت 
دارد، امنیـت بـدون ثبـات اقتصادی و حفـظ  اقلیم فاقد معناسـت و همه 
ایـن هـا بدون یك اسـتراتژی توسـعه ملی مـلازم با همـکاری منطقه ای 

ممکن نیسـت.
 سـرانجام این که هر دسـتاورد سیاسـی در رقابت منطقه ای بدون عقب 

راندن امپریالیسـم اقتصادی ترکیه، چنـدان معتبر نحواهد بود.

چرچیل تا ۸0 سالگی اش نخست وزیر ماند. در زمانی که حتی 
به سختی راه می رفت، به سختی می نشست، حاضر به استعفا 
نبود. او آنقدر بزرگ بود که انگلیسی های محافظه کار ترجیح 
می دادند از مقابله با او کنار بکشند. در واقعیت اما چرچیل پیر 

شده بود.
با این حال چه کسی بود که توانست چرچیل پیر و بزرگ را به 

استعفا بکشاند؟  
برای تولد ۸0 ســالگی چرچیل، نمایندگان مجالس اعیان 
و عوام تصمیم به برگزاری یك جشــن ملی می گیرند و این 
تولد از تلویزیون هم قرار اســت مســتقیم پخش شود. اما 
هدیه ی تولد آقای چرچیل چیســت؟ نقاشی پرتره اش. این 
نقاشی پرتره سفارش داده می شود به نقاش معروف »گراهام 
ساترلند« هنرمند نوگرای انگلیسی آن زمان. ساترلند به مانند 
هر هنرمندی در پس نقاشی چهره، به دنبال حقیقت است. 
چرچیل را در چندین نوبت می بینــد و در موردش تحقیق 

می کند. چرچیل اما خودش نقاش اســت و برای همین به 
ساترلند یادآوری می کند که »او نباید نقاش چهره  چرچیل 

باشد، او باید تصویرگر چهره  جایگاه چرچیل باشد«.
هنر آئینه ای است برای دیدن خودمان. آئینه ای که اگر مدام به 
آن نگاه نکنیم، زشت خواهیم شد. ساترلند صریح تر از آن است 
که چرچیل بزک شده را بکشد؛ او همان آئینه ای را می سازد 
که چهره  واقعی چرچیل را نشان می دهد. روز تولد در محل 
مجلس از نقاشــی رونمایی و چرچیل از دیدن خویش در آن 
آئینه برآشفته می شــود. او درصدد باز پس فرستادن نقاشی 
است؛ اما ساترلند هنرمندی نیست که بشود به سادگی از آن 

گذشت و بازاندیشی در آنچه هست، می افتد به جان چرچیل!
ساترلند به دیدن چرچیل می رود. او به صراحت به چرچیل 
می گوید که هم او را دوســت دارد و هم او را قابل ســتایش 
می داند؛ اما »پیر شــده ای آقای چرچیل!« ســاترلند هنر را 
آئینه ای می داند که باید به چرچیل یادآوری کند که به جنگ 
سن و ســال نمی تواند، برود.  تابلو نقاشی ساترلند به دستور 
همســر چرچیل به آتش کشیده می شــود. اما آتش اصلی 
تصویری بود که به جان چرچیل بزرگ افتاد و تا او استعفای 
خود را اعلام نکرد، رهایش ننمود! چرچیل از دیدن خویش در 
آئینه  هنر به این واقعیت پی برد که برای حفظ احترام خودش و 

کشورش باید کنار بکشد!
امروزه نقاشی ساترلند شاهکاری از دست رفته است؛ شاهکاری 
که توانســت غایت هر هنری باشــد. همین نقاشی بود که 
انگلستان آن روز را از اشتباهات مردان بزرگش رهانید.  فرد پیر 

ناخودآگاه دل بسته  افکار کهنه است!

حمیدرضا موثقي، فعال صنعت چاي گفت: تعیین نرخ خرید تضمیني چاي در بودجه 
سالانه، به عهده دولت و مجلس است. وي گفت: چون دولت باید براي خرید تضمیني 
برگ چاي، یارانه پرداخت کند به همین دلیل بیشتر مایل به پایین نگه داشتن قیمت 
خرید است. موثقي با اشاره به فعالیت 130 کارخانه از 1۸۲ کارخانه چاي کشور 
افزود: به روز نبودن فناوري و ماشین آلات، واردات، مقرون به صرفه نبودن کاشت و 

نحوه خرید تضمیني برگ سبز چاي از عمده دلایل زیان چایکاران است.

صدیف بیك زاده، دبیر ستاد تسهیل و رفع موانع تولید کشور راه اندازي 7000 طرح 
صنعتي با پیشرفت فیزیکي بالاي 60 درصد، احیاي واحدهاي راکد و افزایش ظرفیت 
16 هزار واحد صنعتي با کمتر از 50 درصد ظرفیت فعال را از جمله اولویت هاي این 
ستاد عنوان کرد و گفت: بیش از 1500 واحد هم از سوي بانك ها تملك شده است. 
همچنین در حال حاضر حدود ۲000 طرح صنعتي با پیشرفت فیزیکي بالاي ۸0 درصد 

و 5000 طرح بین 60 تا ۸0 درصد پیشرفت فیزیکي در کشور وجود دارد.

۱۵۰۰واحد صنعتي در تملك بانك هاادامه حيات صنعت چاي با حمايت هاي دولت
امپریالیسم آبی ترکیه

 ماورا 

 نوستالوژی
 چرتکه

دل بسته  افكار کهنه
نگاره

کیاست

علیرغـم ادعای مطرح شـده امـا باید اذعان داشـت 
هـر دولتـی در ایران که بـه دلایل مختلف )سیاسـی، 
امنیتـی ، اجتماعـی و ...(بـه دنبـال گسـترش اندازه 
و نفـوذ خـود در اقتصـاد اسـت، در برابـر افزایـش 
قیمتهـای خودسـاخته)در عمـل( مقاومـت نخواهد 
کرد. تشـخیص ایـن که از حـرف تا عمل یـک دولت 
در خصوص تسـلط بـر اقتصاد و بنگاه هـای اقتصادی 
بـه چه نحو اسـت را نه در سـخن راندن ایشـان بلکه 
در عمـل باید دیـد و آنـگاه قضاوت نمـود. همچنین 
بایـد توجـه داشـت آن چیزی کـه شـهروندان ایران 
را ) همچـون کشـورهایی نظیـر آرژانتین یـا ترکیه و 
... (  شـگفت زده مـی کند این اسـت کـه دولت های 
آنهـا همیشـه در مورد طبقـات متوسـط   و کمک به 
فقـرا صحبـت می کننـد، اما تـورم همچنـان بالا می 
رود و مـردم را فقیرتر از گذشـته به سـوی ناکامی در 
سرنوشـت و بـه دور از امـکان هرگونـه آینـده نگری 

سـازد. می  رهنمون 
تـورم، فرسـایش تدریجـی قـدرت خریـد )ارز( اسـت. دولت هـا 
در ایـران همیشـه از بهانه هـای مختلفی بـرای توجیه تـورم نیز 

می کنند:  اسـتفاده 
اول: افزایش تقاضا

دوم: اختـلال در زنجیـره هـا )تحریـم هـا در ایـن بخـش جـای 
دارند( 

سوم: یا طمع شرکت ها و افراد شیطان صفت .

 

بـا ایـن وجـود اغلب اوقـات، این سـه، تنهـا ابـزاری بـرای بهانه 
جویـی آنهاسـت. تورم همیشـه یك پدیـده پولی بـوده و قیمت 
هـا بـه ایـن دلیـل افزایـش مـی یابد کـه عرضـه پول به شـدت 
بالاتـر از تولیـد و تقاضـای پـول واقعـی اسـت. اما چـرا دولت ها 
از جملـه دولتهـای بشـدت بدهکار ایـران در شـرایط تحریمی و 
غیـر تحریمـی آن را نادیـده مـی گیرنـد؟ چـرا اقدام سـاختاری 
انجـام نمـی دهنـد؟ مطمئنـاً، پاییـن نگـه داشـتن قیمـت ها و 
راضـی نگه داشـتن مصرف کننـدگان - بخوانیـد رای دهندگان 
آتـی - بـه نفع آنهاسـت. پاسـخ سـاده اسـت: زیـرا دولـت ها در 
ایران بزرگترین ذینفعان تورم هسـتند. آنها درآمدهای بیشـتری 
را از مالیـات هـای غیرمسـتقیم  )و نـه مالیات مسـتقیم که این 
روزهـا بـر طبـل آن مـی کوبنـد ( کسـب مـی نماینـد و بدهی 

هـای سرسـام آور آنهـا به آرامی به واسـطه تورم سـنگین تقلیل 
مـی یابـد. بدهی هـای ریالی دولـت به سـازمان تامین اجتماعی 
و ذینفعـان آن کـه عمومـا مردمـی با پشـتوانه مالـی ضعیفند از 
نمونـه هـای بـارز اسـت. علاوه بـر ایـن هـا، دولت هـا می توانند 
تـورم را بـه گـردن همـه بیاندازنـد، جـز سیاسـت های اشـتباه 
خودشـان. در ایـران کـه جای خـود دارد، حتـی در آرژانتین نیز 
کـه تورمـی بـالای 50 درصـد و 10 برابـر بیشـتر از کشـورهای 
همسـایه دارد، شـهروندانش ارام آرام متقاعد می شوند که دلایل 
دیگـری غیـر از چاپ پول توسـط دولت وجـود دارد. به گونه ای 
کـه وقتـی آمـار بانـك مرکـزی ایـن کشـور نشـان مـی داد که 
عرضـه پـول بیـش از 1۲0 درصد طی دو سـال بـا وجود کاهش 
تقاضـای واقعی افزایش یافته اسـت، مطبوعات و سیاسـتمداران 
دادنـد. حوالـه  دیگـر  عوامـل  بـه  را  تـورم  مـا  ماننـد  بـه  آن 
دولـت هـای مداخله گـرا تمایلـی به کاهـش هزینه ها یـا کاهش 
کسـری بودجـه ندارنـد، بنابرایـن از مالیـات تورمـی اسـتفاده 
می کننـد و می داننـد کـه می تواننـد از بهانه هـای مختلفی برای 
پیشـبرد اهـداف خـود اسـتفاده کنند و خـود را به عنـوان ناجی 
و  راه حـل  نهایـی "کنتـرل قیمـت" معرفـی مـی کنند.به قول 
میلتـون فریدمـن تـورم مالیـات بـدون قانـون اسـت. مالیـات از 

طریـق تـورم در حـال افزایـش دو دلیل عمـده دارد: 
اول: هزینه کرد برای جبران کسری بودجه زیاد 

دوم: از بیـن بـردن قـدرت خریـد و پس انـداز فعـالان بخـش 
خصوصـی از طریـق کاهـش ارزش پـول آنهـا

در میانه این دو هدف نهایی دولتها، خود را دریابید. 

دولت ها با سرنوشت اقتصادی مردم چه می کنند؟

دست بودجه ۱۴۰۱ 
در جیب محرومان!

عددی 
باور نکردنی

در ایـام عید دو تن از دوسـتان همکار، 
بـرای یـك سـفر کاری بـه دبـی رفته 
بودنـد. زنگ زدند و  با حرارت و شـوق، 
ماجـرایِ بازدیدشـان از بـرج خلیفـه 
را تعریـف مـی کردنـد. گفتـم طـراح 
سـازه آقای بیـل بیِکر  از دوسـتان من 
اسـت. یك نوبت دعوت کـرد و از دفتر 
کارشـان در شـیکاگو بازدیـد کـردم. 
هنـوز برخـی از قطعـات کابـل هـا و 
فـولاد پرمقاومت برج خلیفه را در کنار 
میز کارش نگه داشـته اسـت. مهندس 
محاسبِ بسیار جسـوری است. یکی از 
دوسـتان گفـت: عجب ثروتـی در آنجا 
خرج شـده اسـت. عجب ثروتی! گفتم 
حـدس مـی زنیـد کـه هزینـۀ احداث 

بـرج خلیفه چقـدر بوده اسـت؟
دوسـتان اعـداد مختلفـی را حـدس 
زدنـد. مثـلا 10میلیـار د دلار . یا هفت 
میلیـارد دلار و… حـدس زدند. گفتم 
هزینـه احـداث برج خلیفـه از فاز صفر  
طراحـی تـا پایـان اجـرا، یـك و نیـم 
میلیـارد دلار بـوده اسـت. )5/1 ؛ بلـه، 

کمتـر از دو میلیـارد دلار(
تعجـب کردنـد. که چـرا اینقـدر کم؟ 
گفتـم نه، کـم نیسـت. بلکـه درکِ ما 
از دلار و “  میلیارد دلار” غلط اسـت. در 
همـان سـال هایی کـه برج خلیفـه در 
دبی افتتاح می شـد، مثلا در سـال  دوم 
از دولـت دوم احمـدی نـژاد)1390(، 
فـروش نفـتِ یکسـال ایـران بیـش از 
11۸میلیـارد دلار بـوده اسـت. ماننـد 
ایـن اسـت کـه بگوییـم احمـدی نژاد 
مـی توانسـت در یك سـال )فقـط در 
یك سـال( 7۸ برج خلیفه بسـازد. ولی 
آن پول هـا را چطـور هزینـه کـرد؟ بنا 
به گزارش شـانا )شـبکه اطلاع رسـانی 
نفـت و انـرژی(، طـی سـالهای 13۸4 
تـا پایـان 1391، در دولتهـای نهـم و 
دهم احمـدی نژاد رقمی بالـغ بر 633 
میلیـارد دلار درآمد نفتی کشـور بوده 

است. 
ماننـد این اسـت که بگوییـم احمدی 
نژاد مـی توانسـت »4۲۲ برج خلیفه« 
بسـازد. و یـا اینکـه 4۲۲ مـگا پـروژۀ 
زیربنایـی بـه زیربناهای کشـور اضافه 
کنـد که هر »یـك پروژه« از میـانِ آن 
4۲۲ پـروژه، معادل و در حد، »شـان« 
و قـد و  قـواره برج خلیفـۀ دبی بود… 
ولـی سرنوشـت آن پـول ها چه شـد؟ 
جالـب اسـت بدانیـم کـه سـرمایه ی  
“امـروز” ایـلان ماسـك، ثروتمندترین 
مـرد آمریـکا ۲1۲ میلیـارد دلار ذکـر 
می شـود و ایـن عدد وقتی تلخ اسـت 
کـه بدانیـم مـا در طـی آن سـالها بـه 
انـدازه حـدودا 3 برابـرِ کلِ سـرمایه ی 
ایـلان ماسـك، فـروش نفـت داشـته 
ایم…بـرج خلیفه که چیزی نیسـت. 
دوسـتان بهـت زده نـگاه می کردنـد. و 

مـن هـم سـکوت و نگاه. 
بلـه، مـا ایرانیـان درک روشـنی از یك 
در  وگرنـه  نداشـتیم.  دلار  میلیـارد 
اوجِ درآمدهـای نفتـی  هشـت سـال 
کشور، وضعیت مستحدثات زیربنایی، 
توسـعه نیروگاهها و همچنین میادین 
نفت و گاز کشـور باید کلا »دگرگون« 
مـی شـد کـه نشـد. سـال هایی )و آن 
درآمدهایـی( کـه دیگـر باید فقـط در 

خـواب ببینیم.
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بـرای حـل مشـکلات اقتصـادی کشـور جـز اتخـاذ سیاسـت های 
اقتصـادی مبتنـی بر دانـش اقتصـاد روزآمـد راهی موجود نیسـت. 
راهی موجود نیسـت! اما سـال ها اسـت که مشـخص اسـت چنین 
رویکـردی در تصمیم گیری کشـور پذیرفتنی نبـوده و نخواهد بود، 
در نتیجـه بحـث آن هـم بـی مورد اسـت. بنا بـر این لازم می شـود 
مسـئولان آنچـه می پندارند و مـی گویند را با جدیـت انجام دهند. 
دسـتور کاهـش قیمـت ها را فقـط در مصاحبه مطـرح نکنند. بلکه 

سازند.  عملی 
عوامـل پشـت پرده گرانـی ها را پیـدا کنند و عمل آن هـا را خنثی 
کننـد. سـتاد هـای با هیمنه کنتـرل قیمت هـا را بر قـرار و اجرایی 
کننـد. کارت سـهمیه معاش به عمـوم واگذار شـود. دلار را از چرخه 

اقتصـاد خـارج نمایند. رونـد مذاکرات هسـته ای کلاً تعطیل شـود 
تـا مجریـان بـا خیـال راحت بـه تـدارک برنامـه هایـی بپردازند که 
معیشـت مـردم را از گـرو رفـع تحریـم نجـات دهـد. بانـك هـای 
خصوصـی منحـل، ادغـام  و یـك بانـك توسـعه ای یا هرنـام دیگر 
تشـکیل شـود. نقدینگـی به سـمت تولید هدایـت شـود و دلالی و 

واسـطه گـری تعطیل شـود. نرخ بهـره کلاً منتفی شـود. 
اقتصـاد دانان اسـلامی برنامـه های اجرایـی خود را مـدون به دولت 
ارائـه دهنـد و دولـت بند به بند اجرا کند... مگر این مطالبی نیسـت 
کـه مرتبـاً تکرار، پیشـنهاد و قـول داده می شـود؟ اینگونـه قول ها 
یـك بـار بـا جدیت تمـام اجرایی شـود تـا لا اقـل اعتبـار گوینده و 

مجری مـورد تردید قـرار نگیرد. 

سیاست های اقتصادی برای سرگرمی


